
 

 

Černá v Pošumaví 

úvodem celkově o obci 
 

 patřila pod soudní okres Horní Planá a pod správní okres Český Krumlov. Od 1. ledna 
1950 došlo ke změně názvu obce z Černé na Šumavě na – Černou v Pošumaví. 
V roce 1945 byla ustavena Místní správní komise, jejímž předsedou se stal Karel Hais, poté 
Adolf Janů a J. Jiříček. 
V roce 1946 vznikl MNV, jehož prvním předsedou se stal Jan Fikar. Po něm se postupně 
vystřídali: 

- Jan Vácha / 1949/ 
- Antonín Rosický / 1949/ 
- Stanislav Med / 1950 – 1954/ 
- Alois Ondráček / 1954 – 1960/ 
- Vladimír Hofírek / 1960 – 1964/ 
- Jiří Žák / 1964 – 1966 / 
- Jaroslav Zimmermann / 1966 – 1988/ 
- Pavel Molák / 1988 – 1990 / 

 
(10.prosince 1990 končí MNV a vzniká Obecní úřad. Jako první starosta je zvolen 

Ing. Jan Novák a je ve funkci do roku 2002. Po volbách v tomto roce nastupuje jako 

starosta Jan Voldřich, který je v březnu 2010 OZ odvolán.Až do voleb na podzim 

2010 je zvolena starostkou obce Mgr.Věra Daňová, po volbách  se stává starostkou 

Irena Pekárková.) 

 

V roce 1954 byl zřízen společný MNV pro obce Černá v Pošumaví, Muckov a Plánička, do této 
doby měly obce Muckov a Plánička samostatnou správu i finanční hospodaření. 

12.6 . 1960 připadly k obci dosud samostatné obce Bližná a Mokrá a rovněž osady 
Žlábek a Jelm z obce Hodňov. 

V roce 1964 došlo k novému vyměření hranic mezi  Černou v Pošumaví a Horní 
Planou, osady Žlábek a Jelm byly z katastru obce Černá v Pošumaví vyčleněny 14. 6. 1964 a 
přičleněny k Horní Plané.Současně byl přičleněn k obci Černá v Pošumaví Kyselov, který od 
roku 1960 patřil  k Horní Plané. 

K 14. 6. 1964 spravoval MNV Černá v Pošumaví tyto osady: Černá – Bednáře – Bližná 
– Dolní Vltavice – Mokrá – Muckov – Plánička a Radslav. 
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Na základě přídělové listiny Národního památkového fondu při Ministerstvu zemědělství 
dostali dosídlenci přiděleny jednotlivé usedlosti takto: / podle autentické přídělové listiny, 
kterou mi zapůjčil Karel Strnad / 
 

Rok dosídlení Jméno a příjmení Číslo popisné Ha příděl 

1945 Rosický Antonín a Jiřina 22 15,8478 

   “ Rosický Jan a Božena 17 15,1045 



   “ Vácha Jan a Emílie 23   8,4366 

   “ Novák Antonín a Julie   3 11,8352 

   “ Vácha Rudolf a Anna 20 17,2220 

   “ Papáček B. a Růžena 59   0,3109 

1946 Čapek Vojtěch a Marie 55   4,2855 

   “ Gregarová Marie 13   4,1105 

   “ Gregar Oldřich a Jana 12   6,3692 

   “ Hovorka Josef a Marie 64   2,8482 

   “ Macháček Josef a Kristína 45   2,8344 

   “ Machka Josef   5 15,8210 

   “ Rizák Jan 18 14,5438 

   “ Strnad Jan a Františka 10 15,9380 

   “ Záškoda Josef a Emilie   8 13,5889 

   “ Küblbek Ludvík   1 15,1404 

   “ Pávek František a Marie   6   7,7532 
   “ Vácha Jan 24 13,1869 

   “ Tomandl Josef a Ludmila 29 13,9689 

   “ Vácha Petr a Anna 25 13,5335 

   “ Vrána Jan 19 16,2304 

   “ Kvasnička František a Marie 60   0,7205 

   “ Med Stanislav a Božena 33   3,0226 

   “ Novotný Jan a Anna 53   0,1451 

   “ Pokorný Josef a Marie 43   3,6123 

   “ Rozboud Josef a Marie 48   5,8700 

   “ Švamberk  František a Božena 50   0,7819 

1947 Bláha Oldřich 21 18,9263 

   “ Fikar Josef 15 19,9920 

   “ Černá Markéta 34   3,1622 

1948 Fusek Ladislav a Anna 38   5,3175 

1949 Milner Jiří 42   6,2675 

   “ Mareš Jaroslav a Milada    0,8378 
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 Byl dokončen odsun německých občanů a ke konci spělo i osidlování obce. 
V roce 1946 byla v obci založena třetí politická strana a to Československá sociálně 
demokratická strana. Jejím předsedou se stal občan Bouchal, příslušník bezpečnosti. 
Podobná situace se vytvářela i v ostatních obcích. 
 V roce 1946 proběhly první volby do zastupitelských orgánů. Jako nejsilnější politická 
strana vyšla KSČ, která získala nejvíce hlasů voličů. Na základě voleb byly pak vytvořeny 
Místní národní výbory / MNV/ a to v Černé v Pošumaví, kde se předsedou stal občan Jan 
Fikar a na Bližné byl předsedou občan Václav Růžička st. MNV byla vytvořena i v Mokré, 
Muckově, Dolní Vltavici a Pláničce, ale jména představitelů nejsou známa. Období po volbách 
až do roku 1948 bylo obdobím tvrdých zkoušek, kdy šlo o to, kdo dokáže získat podporu pro 
svou politiku a své cíle. Nejvíce se to podařilo KSČ a tak přesvědčivé únorové vítězství 
pracujícího lidu změnilo významně poměry v celé vlasti, ale i v malé obci Černá v Pošumaví. 
 Ve všech obcích začaly vznikat Akční výbory Národní fronty, které prověřovaly 
spolehlivost členů MNV, organizací NF a tyto orgány a organizace očistily od reakčních živlů a 
zabezpečovaly nastoupenou cestu k výstavbě socialistické společnosti. 
Místní akční výbor byl ustaven pouze v Černé v Pošumaví, v ostatních obcích nebyl. 
Předsedou akčního výboru NF byl občan Josef Macháček. 



3.února 1946 se narodilo první dítě v české rodině a to Marie Šimanová, dcera 
poštovního zaměstnance. 
K 1. září bylo do obecné školy v Černé v Pošumaví zapsáno celkem 43 dětí, mimo osad Bližná, 
Dolní Vltavice, Plánička, Muckov a Mokrá, kde byly samostatné školy. 
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Putovní kino v obci 
 Správa státních kin pro zemi Českou a Moravskoslezskou zaslala MNV v Černé na 
Šumavě dne 24. ledna oznámení, že do obce začne zajíždět putovní kino. První představení 
bude 14. února a to v 15 hodin pro místní a okolní školy, v 18 hodin pro obyvatele místní i 
okolních obcí a ve 20 hodin večerní program. Vstupné bude 7 Kčs za osobu. 
Vedle zajištění sálu s dostatečným počtem židlí a zatemněnými okny, bylo nutno zajistit 
nocleh a stravu pro dvě osoby putovního kina. 
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Lidové milice 

V Černé v Pošumaví vznikla pod vedením KSČ jednotka Lidových milicí / LM/, která 
měla 16 členů. Hlavním úkolem jednotky bylo zabezpečit ochranu důležitých objektů v okolí, 
jako mostů přes Vltavu, objektů závodů, skladu hospodářského družstva v Hůrce, nádraží a 
jiné objekty. Jednotka úzce spolupracovala s pohraničním útvarem SNB při ochraně státní 
hranice.Do této pomoci se zapojila většina občanů obce v čele s Františkem Švamberkem. 
Byl ustaven Místní akční výbor NF a sloučila se Sociálně demokratická strana s KSČ. 
V tomto roce proběhly volby do MNV. 
Po Únoru 1948 odešly z obcí některé rodiny, které nezvládly náročnou práci v zemědělství 
anebo ze strachu, že může dojít k zákeřnému konfliktu. V té době se začaly množit přechody 
přes státní hranici na západ, což často vyvolávalo přestřelky. 
 

Založení strojní stanice 
 V hostinci u Tomandla v Černé se 25. února konala schůze k založení strojní stanice, 
její funkce a určení sídla. K tomu byli pozváni zástupci následujících obcí: Černá na Šumavě, 
Hůrka, Bližná, Radslav,Hodňov, Horní Planá, Dolní Vltavice, Kyselov, Plánička, Muckov, 
Slavkovice, Mokrá, Hořice, Mýto a Skláře. 
Fonogram z ONV Český Krumlov převzal Jan Fikar za MNV Černá na Šumavě. 

V roce 1948 pak byla v Černé v Pošumaví zřízena Strojně traktorová stanice /STS/, 
která sídlila na Mokré. Pomáhala při sklizni sena, obilí a lnu a zajišťovala kompletní 
obdělávání půdy „Národního pozemkového fondu“ v Bližší Lhotě, Hodňově, Dolní Vltavici a 
v části Černé a Hůrce. V zimním období pomáhali traktoristé při přibližování dřeva. 

Mechanizační vybavení v roce 1949 bylo následujícící: 

 1 ks   -  traktor Zetor 15 
 8 ks    -  traktor Zetor 25 
14 ks   -  traktor Škoda 30 
12 ks   -  vlečné vozy 
28 ks   -  pluhy 3 – 5 ti radličné 
 6 ks    -  secí stroje 
 6 ks   -  nesené lišty na traktor Škoda 
 3 ks   -  nesené lišty na traktor Zetor 
 6 souprav  -  hřebových bran 



 4 ks   -  diskové brány 
 3 ks   -  smyky 
 5 ks   -  samovazy 7 snop 
12 ks   -  samovazy 6 snop 
 5 ks   -  mlátičky do 32 snop 
 1 ks   -  pluh diskový 
 2 ks   -  lis na slámu stacionární bez vázání. 
V roce 1950 však dochází ke zrušení STS a zřizuje se nová V Českém Krumlově 
 

Rok  1949 
Výstavba    Lipenské   přehrady: 
 Byla zahájena výstavba Lipenské přehrady, což mělo vliv na vysídlení obce a 
postupnou demolici obce a osad, čímž se změnil i celkový vzhled obce a celé krajiny.Už v 
poslední dekádě devatenáctého století vedly pravidelně se opakující záplavy k myšlence 
vybudovat na horním toku Vltavy ochranná vodní díla. V roce 1899 představil zemský 
stavební rada Jan Jirsík velkorysý plán na vybudování soustavy trojice menších přehrad nad 
dřevařskou osadou Lipno. Zůstalo však pouze u odvážného plánu, protože majitelé pozemků 
odmítali svoji půdu vodohospodářům poskytnout. Obyvatelé nedalekého Frymburku 
dokonce sepsali petici adresovanou vídeňskému místodržitelství, v níž vyslovili obavu, že v 
souvislosti s výstavbou by přišlo do regionu značné množství "morálně pochybných lidí". 

Plány na stavbu vodního díla znovu ožily těsně po skončení druhé světové války. O 
realizaci vodního díla u obce Lipno rozhodlo ministerstvo techniky v dubnu 1946. Stavba 
měla doplnit tři již existující přehrady takzvané Vltavské kaskády a kromě ochrany před 
velkou vodou měla sloužit i k výrobě elektřiny a zajištění vody pro průmysl.Vzápětí po 
rozhodnutí ministerstva začaly průzkumné práce a v roce 1952 byl schválen projekt stavby. 
Jeho autor, společnost Hydroprojekt Praha, navrhl postavit dvojici na sebe bezprostředně 
navazujících nádrží.Obě vodní díla, Lipno I a Lipno II, byla budována paralelně mezi lety 1952 
až 1958. Na území, které mělo tvořit dno budoucí nádrže muselo být rozebráno přes 530 
objektů, řadu dalších staveb srovnaly se zemí buldozery. Před vodou musely ustoupit nejen 
domy, ale i několik silničních mostů a na nové místo se přestěhovaly také hřbitovy ve 
Frymburku a Dolní Vltavici. 

Výstavba byla zahájena v roce 1949 a ukončena v roce 1959. Vody Vltavy zatopily 
oblast o délce 40 km a šířce 12 km. Vybudování vodní nádrže si vyžádalo přeložení silnice, 
železničních tratí, výstavbu nových vesnic za ty zatopené, ať již zcela nebo částečně. Bylo 
nutno přerušit těžbu tuhy a vybudovat nové těžební pole u Bližné, zaniklo velké rašeliniště 
v prostoru podél Vltavy, bylo nutno vykácet a vytěžit několik stovek hektarů lesa. Byly 
zrušeny hřbitovy v Černé a v Dolní Vltavici a obec Dolní Vltavice prakticky zanikla. Dále 
zanikla obec Kyselov, různé další samoty v obvodu, částečně byla demolována i samotná 
Černá, i když hlavní jádro zůstalo zachováno. Obce Bližnou, Mokrou, Muckov a Pláničku 
zátopa nepostihla. 
 V době výstavby Lipenské přehrady přišlo do pohraničí v rámci akce „Mládež buduje 
pohraničí“ několik stovek mladých členů ČSM, kteří byli ubytováni v Dolní Vltavici, Kyselově a 
Bližné. Po skončení výstavby část těchto mladých chlapců a děvčat zde zůstala a založila své 
rodiny  /manželé Myškovi, Němcovi a jiní/. 
 Kolem roku 1955 začíná demolice objektů v katastru obce.Jedná se o budovy 
nejenom v souvislosti s výstavbou Lipenské přehrady, ale demolice probíhá u budov, které 



nejsou využívány pro zemědělskou nebo jinou činnost a v dalším období především o objekty 
v blízkosti státní hranice. 
Demolice postihly i hospodářské objekty u jednotlivých domů, aby byla zajištěna postupná 
úprava obce. Na mnoha místech po demolovaných domech byly pak v 60. a 70. létech 
postaveny nové domy. 
 Při demolicích zanikly některé celé osady i samoty jako Hubenov, Slavkovice, Lhota, 
Vyžbohy a další.Podle údajů z kronik  zaniklo nebo bylo částečně demolováno celkem 14 obcí 
v katastru obce Černá v Pošumaví, kde v roce 1930 žilo 2 107 obyvatel. 
 

Kolektivizace zemědělství: 
 V roce 1949 se konal IX. sjezd KSČ, který vytýčil novou generální linii – výstavbu 
socialistické společnosti v naší vlasti. Součástí této linie byla i kolektivizace zemědělství a tak 
od roku 1949 / 50 začala postupně v našich obcích vznikat Jednotná zemědělská družstva I. – 
III. typu. Bylo to období těžké a náročné pro dosídlence, kterým byla předána půda 
k obhospodařování a po krátké době se jí měly opět vzdát. 

V Černé v Pošumaví vzniklo  JZD již v roce 1949. Tehdy bylo jako vzor dáváno družstvo 
v Perneku, které vedl František Kubiš, otec našeho občana Františka Kubiše.  

Zakládajícími členy JZD v Černé byli občané Josef Bláha, Antonín Rosický, Josef 
Záškoda, Jan Rizák a další. Předsedou byl zvolen Antonín Rosický, po něm tuto funkci převzal 
Karel Novák z čp.3 a dlouhou dobu pak družstvo vedl Josef Bláha z čp. 21. Vzniklé družstvo 
bylo tzv. I. typu, po žních v r. 1949 se přešlo na II. typ a v prosinci  1956 na III. typ. V té době 
družstvo obhospodařovalo celkem 176 ha zemědělské půdy, z toho 52 ha luk, 45 ha pastvin, 
5 ha zahrad a 74 ha polí. Celkem JZD chovalo 65 ks skotu, z toho 32 ks krav, 72 ks prasat, 10 
ks prasnic, 6 ks koní a dále 105 ks slepic a 16 rojů včel. 

Pokud se týče práce JZD v Černé, docházelo během jeho existence k nedostatkům jak 
organizačního, tak i ekonomického rázu, což se odráželo v hospodářských výsledcích. Byl zde 
rovněž nedostatek pracovních sil, část členů se odstěhovala do vnitrozemí. Někteří členové 
své členství zrušili a začali hospodařit soukromě, ale i oni byli nakonec nuceni začlenit se 
postupně do ČSSS, kam bylo družstvo jako celek převedeno v roce 1960. 
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Členové JZD 
 Na základě kopie výplatní listiny bylo možno sestavit seznam členů JZD Černá na 
Šumavě, seznam je ze dne  9. září 1951. 
Antonín Novák; Josef Machka; František Pávek; Josef Záškoda; Josef Fikar; Jan Rosický; Jan 
Rizák; Jan Vrána; Rudolf Vácha; Jan Vácha/čp. 24/; Josef Bláha; Petr Vácha; Jan Strnad; 
Ludvík Küblbeck; Jan Vácha /č.p.43/;  Ladislav Fusek; Oldřich Gregar; Marie Gregarová; 
Markéta Černá. 
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Počty a váha zvířat 
 

 Druh zvířat Počty zvířat v ks Váha v kg Umístění 

dojnice 53 27320 kravín 



prasnice 18 2800 vepřín čp. 4 

koně 8  ustájeny u členů 

jalovice březí a ostatní 42 12000 teletník u MNV 

býčci 12 1560  

telata ssavá 3 130  

krmníci 59 4275 vepřín čp.4 

selata 15 150  

slepice 182 364  

kuřata 120 60  

kohouti 1   

včelstva 15   
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Výtah z politicko-organizačního zajištění zimní kampaně pro rok 1958 – 1959 
 I když se jedná o plán na zajištění zemědělských prací, který se v této době 
zpracovával prakticky na všechny práce a kde bylo určeno, jak vše bude provedeno, do kdy 
se provede, kdo zodpovídá atd. lze z něho vyčíst mnoho podstatného o tehdejším 
hospodaření. Půdní evidence, hospodářské stavy dobytka, stavy strojů a podobně, je možno 
brát jako skutečnost, ostatní se mohlo různě měnit / zejména termíny, výnosy, užitkovost 
zvířat apod. /  -  pozn. kronikář F.Z. 
Plán hektarových výnosů 
žito   - 18 q   pšenice   - 14 q 
oves  - 18 q   ječmen   - 19 q 
brambory - 150 q   směsky na zeleno  - 120 q 
len  - 30 q   seno z luk   - 20 q 
jetelotrávy - 35 q   kapusta   - 300 q 
 K vypěstování  vlastního klimatizovaného obilí budou zajištěny 2 ha semenářského 
dílce žita,3,50 ha pšenice, 3 ha ovsa, 2 ha brambor a 5 ha červeného jetele na semeno. 
 K zajištění hodnotnějších porostů na pastevních plochách je nutno náležitě odvodnit 
10 ha na silně zamokřených a rozbahněných pastvinách. 
Do května 1959 bude vybudována prostorná silážní jáma. 
Stavy hospodářského zvířectva. 
skot  - 150 ks   krávy    - 48 ks 
prasnice - 10 ks 
 Plán zástavu hovězího dobytka je možno splnit za předpokladu. že bude postavena 
nová stáj včetně skladovacích prostorů na seno a slámu. Vše je závislé na řešení a pomoci 
ONV Český Krumlov. 
Užitkovost a plán výroby 
Denní přírustek u hovězího masa     - 0,55 kg/ ks/ den 
Celková výroba hovězího masa včetně naroz. telat   - 167 q 
Průměrná dojivost na dojnici      - 1 800 l 
Celková výroba mléka      - 86 200 l 
Denní přírustek u vepřového masa   - 0,48 kg / ks/ den 
Odchov selat od 1 prasnice    - 11,5 ks 
Celková výroba selat     - 103 ks 
Připuštění jalovic     - 11 ks 
Celoroční zástav skotu na žír    - 10 ks 



Porážková váha skotu     - 400 kg 
Výroba sena      - 1 856 q 
Výroba siláže      - 1 500 q 
Kompostů bude založeno    - 100 m³ 

 
 Pro zlepšení produkce vepřového a drůbežího masa bude postaven vepřín a 
drůbežárna. 
Za splnění všech úkolů zodpovídá celé představenstvo, denní kontrolu jakosti práce bude 
provádět zootechnik Ondřej Kušnír a nedostatky bude každý týden hlásit představenstvu 
družstva, které zjedná nápravu. 
Za vypracování celoročního výrobního plánu a zpracování závěrky hospodaření JZD 
zodpovídá předseda JZD  Josef Bláha a účetní družstva Rudolf Šmahel. 
Vydávání krmiv v družstvu včetně sena bude provádět skladník Josef Pilař. 
Dosídlení JZD 
Při stávajícím počtu pracovních sil a s přihlédnutím k jejich stáří je nutné, aby bylo ze strany 
ONV provedeno do jarních prací 1959, dosídlení. S dosídlením je potřeba vyřešit možnosti 
dalších adaptací, neboť jsou k dispozici pouze dvě bytové jednotky. V družstvu se však jeví 
potřeba alespoň pěti rodin po dvou pracovních silách.S dosídlením je nutno počítat i proto, 
že stav hovězího dobytka se zvýší ze 111 ks na 150 ks a tak bude muset být počet pracovníků 
zvýšen, čímž se zkrátí pracovníci pro rostlinnou výrobu. Nebude-li však dosídlení vyřešeno, 
musí být za každou cenu zajištěna stálá brigádnická výpomoc v počtu 10 lidí. 
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P r o j e k t      H T Ú P       J Z D       Č e r n á      v    P o š u m a v í 
Tento projekt Hospodářsko-technických úprav / HTÚP/ zpracoval Ing. Josef Zolman 
z Krajského státního ústavu pro projektování zemědělské a lesnické výroby. 
Z něho je možno čerpat dostatek materiálů týkající se tehdejšího JZD. 
Hospodářská poloha obce 
Obec se nachází v západní části okresu Český Krumlov, od kterého je vzdálena 21 km a 
prochází jí silnice II. řádu spojující Český Krumlov s Horní Planou. Železniční nádraží je od 
středu obce dva kilometry, Horní Planá, kde je mlékárna, je vzdálena 7 km. STS je v sousední 
obci Mokrá. 
Obcí vedou autobusové linky Český Krumlov-Horní Planá a Horní Planá-Frymburk. V místě je 
pošta, škola, ředitelství ČSSS, obchod, hostinec a Výrobna ovocných šťav. 
Poměry členů JZD 
JZD Černá má 25 členů, průměrné stáří je 48 roků a věkové rozvrstvení je následující: 
skupina 16 – 20 roků  - 1 člen  skupina 21 – 30 roků - 3 členové 
               31 – 40 roků  - 7 členů                  41 – 50 roků - 5 členů 
               51 – 60 roků  - 5 členů    61 – 70 roků - 4 členové 
Z celkového počtu 25 členů jsou 4 přestárlí, 3 jsou dlouhodobě nemocní. Mimo účetního 
všichni funkcionáři manuelně pracují, předseda JZD je placen ONV. 
 
 
Společné zařízení členů JZD 
V hospodářské budově čp. 15 byla provedena adaptace stáje pro 48 ks dojnic, dále jsou zde 
umístěni koně a odstavená telata. V čp. 4 byla provedena vnitřní úprava stáje pro prasnice se 
selaty. 
Nová výstavba společného zařízení nebyla ještě projektována z důvodů nejisté stability. 



Budova čp. 1, kde jsou umístěni vepři na žír, je po zdravotní stránce závadná a nelze ji 
adaptovat z důvodů starého nízkého klenutí a pro všeobecný špatný stav zdiva a střechy. 
Mladý dobytek je ustájen v budově vedle kravína, která byla pro tyto účely vnitřně upravena. 
Drůbežárna je vybudována z dřívější kůlny pro hospodářské stroje a je částečně vnitřně 
upravena. 
Skladovací prostory se nacházejí nad jednotlivými stájemi a jsou vcelku prostorově 
postačující pro současný stav hospodářského zvířectva. 
JZD vlastní tyto stroje a nářadí: 
brány koňské   - 7 ks   secí stroje  - 3 ks 
vozy na pneumatikách    - 2 ks              vozy žebřinové             -          6 ks 
pluhy koňské   - 4 ks   žací stroje  - 4 ks 
obraceče sena   - 4 ks   pohrabovače  - 2 ks 
výfuk na seno   - 1 ks   mlátička  - 1 ks 
řezačka výfuková  - 1 ks   zrnomet  - 1 ks 

 - 2 ks                 šrotovník  - 2 ks 
vyoravač brambor  - 2 ks   rozmetadlo hnoje - 2 ks 
čistící mlýnek   - 1 ks   plečka koňská  - 1 ks 
trier    - 1 ks   decimálka  - 1 ks 
 
Stavy hospodářského zvířectva 
Hovězího dobytka bylo celkem 115 ks, z toho dojnice 48 ks, mladý dobytek 38 ks, telata do 3 
měsíců 14 ks a telata od 3 do 6 měsíců 15 ks. 
Vepřového dobytka celkem 68 ks, z toho prasnice 9 ks, běhouni 38 ks,selata 20 ks a kanec 1 
ks. 
JZD mělo 8 ks koní a 294 ks drůbeže, z toho 107 ks slepic a 187 ks kuřat. 
Výše pracovní jednotky 
Je uveden stav z roku 1957, kdy bylo vyplaceno na pracovní jednotku 10 Kčs a dále naturálie, 
které činily 2, 90 kg zrna a 3 kg brambor na pracovní jednotku. 
Přehled půdního fondu 
Výměra zemědělské půdy intenzivně obdělávané činí 127, 95 ha, z toho je orné půdy je 105, 
23 ha. 
Výměra zemědělské půdy extenzivně obdělávané činí 80, 77 ha, veškerá výměra je v lukách a 
pastvinách. 
Na jednu pracovní sílu připadá při současném stavu 7, 10 ha zemědělské půdy, z toho ,85 ha 
orné půdy, intenzivně obdělávané. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Poměr kultur v % zemědělské půdy 
 

K u l t u r a I n t e n z i v n í      p ů d a E x t e n z i v n í   p ů d a 

výměra v ha % výměra v ha % 



Role 105,23 82,24 - - 

Louky 22,72 17,76 51,46 63,71 

Pastviny - - 29,31 36,29 

Celkem 127,95 100 80,77 100 

 
 

Osevní postup a osev plodin 
 Je navrhován osmihonný osevní postup o výměře 105, 23 ha orné půdy. Přídvorský 
postup stejně jako obilnářsko-pícninářský se nedoporučují, jelikož převažují pastviny a louky, 
které jsou navíc zamokřené a neschopné polního obdělání. 
 

Plodina k osevu, sadbě výměra plodiny v ha %  z  plochy 

pšenice 4,76 4,5 

žito 14,55 13,8 

ječmen 20,80 19,8 

oves 12,59 11,8 

směska na zrno 5,68 5,4 

o b i l n i n y     c e l k e m 58,38 55,3 

len 4,00 3,9 

brambory 12,06 11,4 

tuřín 0,50 0,5 

jetelotrávy 22,53 21,5 

směsky na siláž 7,76 7,4 

CELKEM  ORNÁ  PUDA 105,23 100,0 

 
Přehled živočišné výroby 
 

Druh zvířat Počet kusů V D J 

Koně 8 10,4 

Dojnice 48 48,0 

Telata do 3 měsíců 11 2,2 

Telata 3 – 6 měsíců 9 3,6 

Jalovice 6 – 12 měsíců 10 6,0 

Jalovice 1 – 2 roky 26 20,8 

Jalovice nad 2 roky 7 6,3 

Býčci 6 – 12 měsíců 7 4,2 

Býčci přes 1 rok 11 8,8 

S  o  u  č  e  t 129 99,9 

Prasnice + kanec 10+1 4,4 

Selata do 8 týdnů 20 0,4 

Běhouni do 35 kg 10 1,0 

Žír do 110 kg 21 3,15 

Prasničky k chovu 3 1,80 

S  o  u  č  e  t 65 10,75 



Slepice 250 1,25 

Kuřata 150 0,37 

S  o  u  č  e  t 400 1,62 

C e l k e m    VDJ  122,67 

 

VDJ na 100 ha celkové zemědělské půdy  - 58,9 
VDJ na 100 ha intenzivně obdělávané půdy  - 117,0 
Kusů hovězího dobytka na 100 ha zem. půd     -    62 
 

Seznam staveb a objektů 
 

O b e c čp název stavby vystaveno v roce druh stavby vybavení 

Černá v Pošumaví 15 kravín 1850-1949 kámen 
cihla 

hnojná 
drážka – do- 
jící zařízení 
vodovod 

Černá v Pošumaví 15 odchovna 
 ml. dob. 

1850-1949 kámen 
cihla 

vodovod 

Černá v Pošumaví 15 sýpka 1850-1949 zděná 
krov dřevo 

jednoduchá 

Černá v Pošumaví 15 sýpka 1850-1949 zděná 
krov dřevo 

jednoduchá 

Černá v Pošumaví U hřbi- 
tova 
 

kolna 1900-1949 dřevěná 
uzavřená 
bedněná 

jednoduchá 

Černá v Pošumaví 1 sklad na slámu 1840-1949 bedněný 
s hliněnou 
výplní 

jednoduchá 

Černá v Pošumaví 1 vepřín 1850-1949 bedněný 
s hliněnou 
výplní 

jednoduchá 

Černá v Pošumaví  včelín 1953 dřevěný 14 úlů 

 

Seznam členů JZD v roce 1959 
Bláha Josef;     Bláhová Marie;     Bednář Václav;     Bednářová Anežka;     Čapková Marie;     
Dubovský Josef;     Kušnír Andrej;     Kušnírová Anna;     Mahr Rudolf;     Mahrová Bohema;     
Machka Josef;     Machková Marie;     Macháčková Kristína;     Pilař Josef;     Pilařová-Brůžková 
Božena;     Podroužek František;     Podroužková Jitka;     Strnad Jan;     Strnadová Františka;     
Šmahel Rudolf;     Šmahelová Eva;     Šmahelová Augusta;     Vácha Jan;     Vácha Petr;     
Váchová Anna;     Váchová Anna;     Strnad Jindřich;     Rosický Jan;     Rosická Božena;     
Záškoda Josef;     Záškodová Emilie.     
 
Sloučení JZD Mokrá na Šumavě s JZD Černá v Pošumaví 
 Na  členské schůzi dne 30. listopadu 1959 bylo 
jednáno o sloučení obou JZD, které pak od 1. ledna 
1960 společně hospodařilo pod názvem JZD Šumava 



až  do 31. srpna 1960, a od 1. září bylo začleněno do Státního statku, n. p. Černá v Pošumaví. 
Funkcionáři  nového sloučeného JZD 
 Na výroční schůzi JZD dne 12. února 1960 byl podán návrh na nové funkcionáře/ 
návrh je k dispozici pouze neoficiální v tužce, předpokládám, že byl na schůzi schválen – pozn. 
F.Z./ 
Předseda JZD  - Václav Hykyš 
Rostlinář  - Ladislav Ťažký 
Živočichář  - Josef Záškoda 
Účetní   - Rudolf Šmahel 
Pokladník  - Marie Mahrová 
Skupináři  - Josef Bláha a František Ondrovič 
Skladníci  - Rudolf Mahr a Hedvika Vyletělová 
Revizní komise    - Josef Machka, Jan Rosický a Vilém Knotek 
Představenstvo JZD tvořili: Václav Hykyš, Josef Bláha, Marie Čapková, Rudolf Mahr, 

Ladislav Ťažký, Josef Záškoda a Hedvika Vyletělová. 
Inventurní seznam budov převzatých z Mokré 

Obec čp. název stavby vystaveno v roce druh stavby vybavení 
a cena v Kčs 

Mokrá 11 kravín 1809-1954 kamenný jednoduché 
220 000 

Mokrá 11 porodnice dojnic 1809-1955 kamenná jednoduché 
28 600 

Mokrá 2 vepřín 1859-1959 kamenný jednoduché 
100 000 

Mokrá 2 sklad 1859-1959 kamenný jednoduché 
17 000 

Mokrá  drůbežárna 1954 zděná jednoduché 
58 000 

Mokrá  silážní jáma 1955 cementová kámen 
2 000 

 

V roce 1960 Jednotné zemědělské 
družstvo ŠUMAVA zaniklo začleněním do 
Státního statku Černá v Pošumaví, n. p. 
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Veřejná obecní knihovna 
 Knihovna je umístěna v budově MNV na ploše 25 m² a obsahuje celkem 376 svazků. 
Z toho je beletrie 237 ks, dále je 56 ks politické, 45 ks zemědělské,  23 ks pro mládež  a  15 ks 
odborné literatury.K dispozici bylo i 12 časopisů. Celkem bylo za rok 1950 zaregistrováno 20 
čtenářů, kteří si vypůjčili 47 svazků, převážně beletrii.  



Matrika 
Při MNV byl založen matriční obvod, prvním matrikářem byl občan Štumpf. 
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Valná hromada hasičského sboru 
 Dne 19. dubna se konala v hostinci U Fusků valná hromada hasičského sboru v Černé 
na Šumavě, kde byla na programu zpráva činovníků, t. j. velitele, jednatele, pokladníka, 
zbrojmistra a byli přijati i nový členové. 
Jména členů hasičského sboru: Jan Rosický, Jaroslav Rosický, Jiří Pejša, Oldřich Gregar, Jan 
Rizák, Jan Vrána, Jan Vácha, Stanislav Med, Josef Novák, Bohumil Marek,Jan Strnad, Vladislav 
Prášek, Anna Novotná, Jan Novotný,Vojtěch Čapek, Josef Záškoda Ludvík, Küblbek, Bedřich 
Papáček, František Kvasnička,Josef Vačkář, Jaromír Štumpf, Josef Macháček a Josef Rozboud. 
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Státní statek  -  1.1.1951 pak vznikl Státní statek sloučením delimitovaných částí statků 
Želnava, Světlík, Frymburk a Český Krumlov s výměrou 6 300 ha. Po svém vzniku byl 
rozčleněn na tyto provozní jednotky: Dolní Vltavice, Valtrov, Zvonková, Olšov, Jestřábí, 
Kovářov, Blatná a Světlík. 
Na podzim r.1953 převzal Státní statek Černá Jednotné zemědělské družstvo Muckov, celou 
obec Bližná a osady Plánička, Žlábek a Jelm. Výměra zemědělské půdy se zvýšila na 8 000 ha. 
V roce 1956 bylo převzato JZD Bližší Lhota a půda bez hospodářů v oblasti obce Malšín. 
V r. 1957 bylo převzato JZD Frymburk a provozovna Slupečná. Vznikem vodního díla Lipno a 
předáním Valtrova, Zvonkové a Další Lhoty Pastvinářskému sdružení se výměra snížila na 
6 662 ha, z toho orné půdy bylo 2 987 ha. 
V roce 1959 byl Statek rozdělen na oddělení: Bližná, Muckov, Milná, Frymburk, Světlík. V této 
době patřila k oddělení Bližná i farma Olšov a k oddělení Frymburk farmy Blatná a Slupečná. 
K 1.lednu 1960 došlo k delimitaci státních statků na okrese Český Krumlov. Statek Černá byl 
zrušen a majetek rozdělen do tří nových statků:  hospodářství Bližná a Muckov byla 
začleněna do nového Statku Černá v Pošumaví, hospodářství Bližná bylo znovu rozděleno na 
Bližnou a Olšov. Státní statek Černá převzal pak od bývalého Statku Český Krumlov 
hospodářství Slavkov a Šebanov.Po delimitaci měl tedy Státní statek  pět hospodářství 
s výměrou 2 921 ha. 
Dne 1.9.1960 převzal Statek JZD Šumava se sídlem v Černé a farmy Černá a Mokrá a výměra 
zemědělské půdy se zvýšila na 3 445 ha. 
K 1.9.1960 byla tato hospodářství: Bližná, Černá, Muckov, Olšov, Slavkov a Šebanov.  
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Akční programový plán Místního národního výboru  - 22. dubna 
 v obci je několik bouraček, které svými sutinami hyzdí vzhled obce a proto budou 

odstraněny a na jejich místo budou vysázeny vysokokmenné třešně.Rovněž i po jedné 
straně silnice, kde není elektrické vedení, budou vysázeny třešně, čímž obec touto 
úpravou získá na vzhledu 

 bude provedena adaptace kulturního domu, aby se mohla častěji uskutečňovat 
filmová a divadelní představení 

 protože tělovýchova nebyla celou řadu let v obci podporována, zajistí MNV potřebný 
pozemek, aby se mohlo vybudovat vyhovující hřiště 



 školní dětské hřiště a zahrada, která je u frekventované silnice bude ohražena 
drátěným plotem a osázena ovocnými stromy a keři, které poskytnou dětem chládek 
a zabrání vnikání prachu na hřiště a zahradu. Současně bude zřízen na školní zahradě 
altánek 

 do školní budovy bude zaveden vodovod a zřízeny splachovací záchody 
 budou řádně opravena veřejná světla a místní rozhlas bude rozšířen o tři ampliony 
 bude opraven obecní vodovod a kašny na návsi, tak, aby byl zamezen přístup a 

nedocházelo ke znečišťování; rovněž bude dodělána kanalizace 
 bude realizován požadavek matek zdejší obce o zřízení poradny pro matky a děti 

přímo v obci 
 prodejní místnosti zdejší Jednoty nevyhovují po stránce hygienické , bude proto 

požádáno vedení Jednoty, aby řádně opravilo místnosti a podlahy 
 ve všech obecních domech je elektrická instalace udělána povrchově a proto bude 

zadělána do zdí 
 bude řádně opravena škola v Muckově 

Nový Místní národní výbor  -  26. května konaná schůze - přítomní 
Předseda MNV  - Ondráček Alois 
Tajemník MNV  - Podroužek František 
Členové   - Dvořák Josef, Štumpfová Božena, Vácha Václav, 
     Rosický Jan, Rizáková Žofie, Maun Karel, 
     Mahr Rudolf, Med Stanislav 

Předseda místní volební komise    – Bedřich Papáček – 
Člen Okresního národního výboru – František Švamberk         
 Dále přizváni:  předseda JZD    - Josef Bláha                 za Státní statek       - Jaroslav Krákora 
Požární žňové hlídky             
V této době se pravidelně konaly požární žňové hlídky, kdy po dvojicích se vždy střídali 
jednotliví občané v době žní při kontrole zajištění požárních předpisů.  
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 Tajemníkem MNV byl ustanoven Vladimír Hofírek, předsedou zůstává Alois Ondráček. 
Celostátní soutěž požárních družstev 
 Dobrovolný požární sbor v Černé přihlásil do celostátní soutěže jedno družstvo mužů 
ve složení: 
Rosický Jan, nar. 1919; Stanislav Med nar. 1922; Jiří Pejša nar. 1926; Josef Fikar nar. 1928; 
František Švamberk nar. 1938; Jiří Milner nar. 1932; Václav Nouza nar. 1932; Emil Parýzek 
nar. 1925; Gustav Musil nar. 1928 a Josef Macháček nar. 1932. 
Zrušení starého a výstavba nového hřbitova 
 21. září se konal výběr stanoviště pro nový hřbitov v katastrální obci Černá 
v Pošumaví, náhradou za zatopený hřbitov v Dolní Vltavici. Jelikož hřbitov v této obci bude 
v důsledku výstavby Lipenské přehrady zatopen, je nutno provést exhumaci přibližně 500 ks 
hrobů ze hřbitova Dolní Vltavice. 
V Černé v Pošumaví na stávajícím hřbitově však není dostatek místa a tak se uvažuje o 
výstavbě nového hřbitova. Jako nejvhodnější bylo zvoleno místo na parc. číslech 763 – 766 a 
771, které se nachází jižně od obce ve vzdálenosti cca 1,5 km. Počítá se s tím, že zde budou 
napříště pohřbíváni občané z Černé v Pošumaví, Bližné, Dolní Vltavice, Pláničky a Muckova. 



 Pozemek je mírně svažitý, od severu k jihu stupňovitý a okolí poskytuje příznivý 
rámec pro umístění hřbitova. Přírodní podmínky vyhovují, budoucí ohraničení z jižní strany 
však musí být osázeno vysokou zelení. 
Pro posouzení půdních podmínek je nutno provést sondy kvůli složení a stavu spodní vody. 
Podle místních znalců není v nejbližším okolí žádné prameniště ani studna, která by 
výstavbou hřbitova byla ohrožena. Pro potřeby údržby hřbitova je na pozemku jedna studna, 
která poskytuje dostatek vody, nutno pouze zjistit její nezávadnost. Projektem je nutno 
rovněž vyřešit odvodnění srážkových vod. 
 K pozemku, který je asi 80 m vzdálen od státní silnice, je nutno vybudovat 
příjezdovou komunikaci v šíři asi 3,5 m. V prostoru probíhá rovnoběžně se státní silnicí 
vedení vysokého napětí a tak pozemek hřbitova musí být umístěn v odpovídající vzdálenosti 
za tímto vedením. 
 Krajský hygienik upozorňuje, že hloubka spodní vody musí být nejméně 2,5 m pod 
terénem. K umístění není námitek, výstavba hřbitova je však vázána na urychlenou exhumaci 
hrobů v Dolní Vltavici a tak by měl být hřbitov hotov do 1. 10. 1956. 
Exhumace 
V úvahu připadá celkem asi 500 hrobů, je nutno provést seznam náhrobků s označením 
letopočtu posledního pohřbu.Exhumace započne 1. 10. 1956, začne se nejstaršími hroby, 
mladší by se dělaly v zimním období. Ostatky a části zetlelých rakví je nutno uložiti do nové 
schránky, z hrobu vybrat i vrstvičku země pod ostatky, bývalý hrob vydesinfikovat a asi po 3 – 
5 dnech zavést čistým materiálem. Exhumace se musí provádět ve dne za přítomnosti 
zdravotníka a dozoru krajského hygienického orgánu.  
Demolice 
Kolem roku 1955 začíná demolice objektů v katastru obce.Jedná se o budovy nejenom 
v souvislosti s výstavbou Lipenské přehrady, ale demolice probíhá u budov, které nejsou 
využívány pro zemědělskou nebo jinou činnost a v dalším období především o objekty 
v blízkosti státní hranice. 
Demolice postihly i hospodářské objekty u jednotlivých domů, aby byla zajištěna postupná 
úprava obce. Na mnoha místech po demolovaných domech byly pak v 60. a 70. létech 
postaveny nové domy. 
 Při demolicích zanikly některé celé osady i samoty jako Hubenov, Slavkovice, Lhota, 
Vyžbohy a další.Podle údajů z kronik  zaniklo nebo bylo částečně demolováno celkem 14 obcí 
v katastru obce Černá v Pošumaví, kde v roce 1930 žilo 2 107 obyvatel. 
 
 

Hlavní zpráva  ze zasedání MNV dne 22. listopadu 1955, 
která se uskutečnila v budově ředitelství Státního statku v Černé v Pošumaví. 
/ kdo zprávu přednesl, není z archivních údajů jasné, jména i podpisy chybí/ 

 Úvodem mé zprávy provedu rozbor plnění státních dodávek od začátku letošního 
roku a to jak u soukromě hospodařících zemědělců, tak u Jednotného zemědělského 
družstva. 

Plnění dodávek je jednak vlastenecký úkol, jednak povinnost všech, kteří na půdě 
hospodaří, přinésti na stůl pracujících pokud možno nejvíce vyrobených produktů 
zemědělských.O naší zemědělské obci, která má dobré půdní i klimatické podmínky, to však 
není možné říci.Dlužíme státu velká kvanta téměř všech zemědělských produktů, které jsou 
k dodání předepsané. 



V čem spočívá tato neodpustitelná, na lehkou váhu braná netečnost, k řádnému 
plnění povinností. Vždyť každý o svá práva a nároky, které mu náleží se hlásí, každý se jich 
domáhá a běda, nedosáhne-li v tom okamžiku toho, co by chtěl mít. Ovšem na druhé straně, 
že má každý povinnost k řádnému plnění úkolů, to je opomíjeno a tato povinnost je 
odkládána až na poslední místo. Hovoří se o tom, mě se nemůže nic stát, já mám děti, já 
nejsem kulak ani vesnický boháč, na mě nikdo s žádnými tresty nemůže a tak podobně. 
Například – nebyla úroda brambor, ani JZD nesplnilo, tak proč bych plnil já, nebo druhý. 
Ovšem každý z těchto nositelů falešných teorií si musí uvědomit, že nad nikým se nemůže a 
nebude zavírat jedno oko, popřípadě obě. 

Naše JZD přes všechny známé nedostatky, všechny ostatní dodávky překročilo vysoko 
přes 100%. Svou nezodpovědnou prací při ošetřování brambor se jim výsledky hektarových 
výnosů náležitě promítly, splnili dodávku brambor pouze na 77%. Také mohli prohlásit, že to 
postačí, ovšem ono by to nepostačilo, nikdo nad družstevníky nezavřel jedno oko. Každý 
jednou provždy si musí uvědomit, že státní dodávky je nutno plnit a že se bude jejich 
důsledné plnění vyžadovat. Naše JZD i ostatní družstva v okrese si tuto povinnost uvědomila. 
Které družstvo svým špatným postojem zavinilo nedosažení hektarových výnosů a málo 
sklidilo, musí si, lidově řečeno, utáhnout opasek a brambory splnit náhradním způsobem. 
Naši družstevníci to plně pochopili a za nedodané brambory dají 20 ks prasat, které také 
mohli spekulačním způsobem nabídnout Výkupu za volnou cenu. 

Podívejme se nyní na plnění předepsaných dodávek u soukromě hospodařících 
zemědělců: / stav plnění je převzat z evidence okresního plnomocníka a je propočítáno do 
30. října/ 
Jan J u r o č k o  - vepřové maso splnil na 40, 29%, hovězí na 90,48 %, mléko na 
100%, vejce na 100, 4% a brambory na 20%. Dodal však 2 prasata, takže vepřové má splněno 
téměř na 100%, ostatní nedodané produkty plní vepřovým a hovězím masem. Je to jeden ze 
soukromých zemědělců, který se s dodávkami vyrovná náhradním plněním na 100%. 
Jan   S t r n a d  - vepřové maso splnil na 20,22%, hovězí na 91, 03%, mléko na 89, 73%, 
vejce na 104,12%, zrniny na 50% a brambory na 51,90%. 
Jan   R o s i c k ý  - vepřové maso na 60, 34%, hovězí na 60%, mléko na 70, 92%, 
vejce na 100,14%, zrniny na 53% a brambory na 51,95% 
Josef   Z á š k o d a - vepřové maso splnil na 91,99%, hovězí na 30,30%, mléko na 
69%,vejce na 100,41%, zrniny na 40,76% a brambory na 50,32%. 
Oldřich   G r e g a r - vepřové maso na 100%, hovězí rovněž na 100%, vejce na 100%, 
mléko na 98,41%, dluží ovšem celý předpis brambor, který činí 23 q a u zrnin dluží 310 kg. 
 Ostatní drobní zemědělci jako Vojtěch Čapek, Josef Macháček, Josef Hovorka  a 
Stanislav Med mají své dodávky splněny, pouze brambory plní náhradním způsobem. 
 Je to opravdu špatná bilance ve zvyšování zemědělské výroby, když nejsou plněny ty 
nejminimálnější základní úkoly, docela nízko předepsaných státních dodávek.Nejbolavější 
místo, takové hnisavé, je plnění mléka. Spotřebitelé se ve zdejší prodejně dožadují másla, 
právem se zlobí, že másla je do prodejny přidělováno málo. Spotřebitelé hartusí, někdy 
padne i ošklivé slovo, spotřebitelé ale zajisté vědí, že máslo se z ničeho jiného nevyrobí, než 
z mléka. Ovšem když krávy, které mléko dávají, nedojí, nemůže být ani másla. 

Ovšem není tak docela pravda, jak zemědělci tvrdí, že krávy nedojí. My zase tvrdíme, 
že kravičky zajisté dojí. Uvedu jeden praktický, pravdivý případ: Vezměme si jednoho 
zemědělce, Josefa Záškodu, který splnil mléko na 69%. Josef Záškoda má předpis dodávky 
mléka 4560 l, měl ve stáji od 1.ledna až do 11 července 3 krávy, potom až do 2. listopadu měl 
4 krávy a od tohoto dne až dosud jich má 5. Budeme počítat, že po celý rok bude mít jen ty 



tři krávy, roční dodávky činí 4560 l, takže aby mohl dodávky splnit, musí jedna kráva denně 
po celý rok  nadojit 1,39l. Pro lepší objasnění je možno uvést, že jedna kráva musí nadojit 
ráno 0,49 l, v poledne 0,49 l a večer rovněž 0,49 l mléka, to znamená vždy necelý půl litru 
mléka. Tři krávy při půllitrové dojivosti na jedno dojení musí dát denně 4,16 l a Josef Záškoda 
splní svou dodávku na 100%. A při zeleném krmení by jí vysoko překročil. Na takovouto 
dojivost není třeba žádné náročné ošetřování, ani nějaký příděl jadrných krmiv. Je správné, 
že touto cestou, ke které není třeba žádného komentáře, ani obhajoby, že by na děti a 
ostatní členy domácnosti nic nezbylo, můžeme spotřebitelům ukázat, kde to máslo 
vězí.Každý myslící člověk uzná, že je nesmysl tvrdit, že kráva po celý rok víc nenadojí, než půl 
litru na jedno podojení. 
 Je třeba si uvědomit, že touto prací nikterak nepřispíváme k zajištění řádné výživy 
pracujících, zvláště pak tento postoj není pádnou ranou na hlavy rozvratníků, ani na hlavy 
podněcovatelů války. Tento případ a po něm, kdybychom rozebírali takto i ostatní, 
přesvědčivě ukazují, že není poctivý poměr k řádnému plnění státních dodávek, což 
zapříčiňuje i málo důsledná práce národního výboru a předsedy zemědělské komise, který 
jako člen národního výboru v prvé řadě by měl sám se vší ctí přistoupit k odpovědnějšímu 
plnění státních dodávek, aby s čistým štítem mohl přijít mezi ostatní zemědělce a vést je 
svou příkladnou prací k plnění jejich úkolů, tak, jak řekl náměstek předsedy vlády na 
posledním aktivu pracovníků národních výborů. Je těžko členu národního výboru jít mezi 
zemědělce, aby plnili své úkoly, když sám, jako volený orgán, své povinnosti neplní. 
 Chtěl bych ještě připomenout, že řádné plnění státních dodávek a zvyšování 
zemědělské výroby, je podmíněno úspěchem již v samém začátku a to řádnou a včasnou 
přípravou podzimních prací, setí ozimů a zajištění osiv a sádí na jarní práce. Podzimní orba a 
setí bylo ukončeno u obou sektorů, pouze orba až na nepatrné vyjímky nebyla dokončena. 
Podzimní orbu vůbec neprovedl Oldřich Gregar, což zavinila výsadka STS na Mokré, která 
byla včas žádána. 

Ovšem naprosto žádná péče není věnována řádnému ošetření luk a jejich 
důkladnému přhnojování a to u obou sektorů. Nepatrné krůčky vykazuje soukromý sektor, 
ovšem výnosy sena jsou oproti předešlým létům stále nižší. Bude proto velmi nutné, aby 
rada MNV, zemědělská komise a celý MNV se zabývali uvedenými nedostatky, které brzdí 
vývoj na našich vesnicích a věřím, že poctivou prací bude dosaženo cíle. 
 Jak rada, tak místní národní výbor, při uskutečňování zdravotní péče o naše děti, měly 
určité potíže při zřizování dětské poradny v obci. Avšak úsilovnou prací členů národního 
výboru byla ordinace i čekárna slušně vybavena a již dnes slouží svému účelu. 
 Po stránce kulturní byl udělán v letošním roce značný kus práce, kdy byla provedena 
generální oprava místního rozhlasu, byla získána velká promítací aparatura a budou 
prováděny za pomoci Státního statku úpravy ve zdejším sále, aby kino mohlo sloužit svému 
účelu. Je ovšem třeba většího pochopení ze strany občanů, aby opravdu kino bylo 
navštěvováno a nepromítalo se pro 10 nebo 15 občanů. 
 Co se týče vzhledu obce, poněkud se toto zlepšilo, když byl odstraněn jeden 
z nejhorších závadných objektů přímo v obci a druhý byl odstraněn z finančních prostředků 
JZD. Vzhled obce se poněkud zpestří okrasnými stromy, které budou postupně vysazovány 
na každém příhodném místě. Ostatní závadné objekty na pokraji obce budou v příštím roce 
rovněž odstraněny. 
 Přistoupím nyní k hodnocení práce poslanců národního výboru mezi voliči a k práci 
poslanců samých. Po konaných průzkumech v jednotlivých volebních obvodech, byly v práci 
příslušných poslanců zjištěny hrubé nedostatky, které se neslučují se ctí volených poslanců. 



Voliči dali při volbách důvěru členům národního výboru, která je ovšem zneužívána, čímž je 
zákon o národních výborech porušován. Průzkumem bylo zjištěno, že velká část voličů 
jednotlivých volebních obvodů není na zasedání národního výboru vůbec zvána, a vyskytly se 
i takové závady, že voliči nebyli od uplynulého volebního období ani jednou navštíveni. Staly 
se i případy, že do zasedání se nedostavila ani nadpoloviční většina poslanců a přesto, že 
voliči byli přítomni, zasedání se nemohlo uskutečnit. S tímto stavem je nutno se vypořádat, 
protože to není možno nadále trpět. Nehodlá-li některý z poslanců národního výboru 
zastávat svou práci svědomitě, bude třeba, aby svým voličům oznámil nezájem a požádal je o 
odvolání z volebního obvodu. Tento způsob bude nejrozumnější, neboť tím bude zlepšena 
celá práce národního výboru. 
 
Dodatek k výše uvedenému / státní dodávky/ 

Soukromí zemědělci, o kterých je v hlavní zprávě zmiňováno, vstoupili poprvé do JZD 
v roce 1951, kdy už družstvo dva roky fungovalo. Hospodaření bylo ovšem velmi špatné, 
výdělky téměř žádné a tak Strnad Jan, Rosický Jan, Záškoda Josef a někteří další v roce 1954 
z JZD vystoupili a začali soukromě hospodařit. Jenomže to bylo opravdu svízelné, u všech 
komodit/ mléko, maso, vejce , obilí, brambory a další/ byly stanoveny tak vysoké státní 
dodávky, že se těžko plnily. 

Tehdy bylo především plnění dodávek hlavní náplní rady MNV, státem bylo 
považováno za téměř vlastenecký úkol, ale především s tím, aby se soukromníkům  jejich 
hospodaření co nejvíce ztížilo a byli nuceni opět vstoupit do JZD. 
Na zasedání rady MNV 6. února 1958  byl proto  jedním  z hlavních programů získávání 
soukromých zemědělců za členy JZD/ viz výpis ze zápisu/ 

Do Jednotného zemědělského družstva byl získán soukromě hospodařící zemědělec 
Strnad Jan s celkovou zemědělskou půdou 13,17 ha. Další  soukromý zemědělec Rosický Jan, 
který má výměru 9,33 ha je ztotožněný s názorem do JZD vstoupit, ale klade si podmínku 
vyrovnání pohledávky, kterou má u družstva z doby, kdy z něj vystoupil. 
Další získávání soukromých zemědělců ke vstupu bude pokračovat v příštím týdnu. 
Postupně i ostatní soukromí zemědělci, pokud se neodstěhovali, do družstva nakonec 
vstoupili, ovšem družstvo se zanedlouho sloučilo s JZD Mokrá / od 30.11.1959/ a od 1.září 
1960 přešlo pod Státní statek. 
Na uvedeném zasedání 6.února 1958 bylo dále projednáváno: 
 vedoucí pohostinství Jaroslav Vavroch žádá povolení, aby mohl změnit uzavírací den – 

zatím je v pondělí a on chce zavírat v neděli. Rada mu nevyhověla, neboť v neděli je 
zde spoustu brigádníků Vodních staveb a neměli by se kde stravovat 

 rada MNV podala návrh na nový výbor NF ve složení: Jan Rosický, Josef Záškoda, Alois 
Ondráček, Jana Kořánková, Anna Vyšatová, Stanislav Med , Božena Brůžková, Jaromír 
Štumpf a Vladimír Kostka 

 František Kefurt provedl rozbor hospodaření JZD, které vykázalo za rok 1957 zisk 
155 525 Kčs a v důsledku toho mohlo být vyplaceno na pracovní jednotku 12 Kčs 
místo plánovaných 10 Kčs. Dále byly vydány naturálie v hodnotě 5, 61 Kčs, což činí 1, 
40 kg obilí chlebového, 1, 60 kg obilí krmného a 3 kg brambor. Celkem bylo na 
naturální dávky vydáno 4 064 kg žita, 4 396 kg ječmene, 3 247 kg ovsa a 23 700 kg 
brambor. 

V tehdejších jednáních rady MNV i na veřejných zasedáních byla hlavní pozornost 
věnována zemědělství.MNV proto musel projednávat a hodnotit výsledky JZD, přijímat 
opatření k senoseči, žním, podzimním pracem a podobně. Důležitý byl i nábor soukromě 



hospodařících zemědělců do JZD, předtím hlídání splnění jejich stanovených dodávek, hlídat 
a povolovat domácí porážky prasat a mnoho jiného. Vedoucí pracovníci Státního statku i JZD 
museli na zasedáních podávat zprávu o stavu hospodaření a všech problémech a opatřeních.  
  

Všechny další důležité návrhy se projednávali za přítomnosti představitelů  NF a 
jednotlivých osad. Tak v roce 1958 bylo složení představitelů následujícící: 
Za radu MNV - Vladimír Hofírek  za výbor NF  - Vladimír Kostka 
za JZD  - Josef Bláha   za KSČ   - František Švamberk 
za Výrobnu ov. šťav -  Stanislav Med   za obec Muckov - František Novotný 
za obec Plánička      - Miloslav Kocanda 
 
 
 

H Ř B I T O V     V   Č E R N É 
 

První část, která souvisí se zrušením hřbitova v Černé, byla uvedena v souvislosti s rokem 
1955– nyní následuje pokračování ! 

 
Zrušení starého a výstavba nového hřbitova – rok  1956 
 Dne 16. července předává se stávající konfesní hřbitov do správy MNV Černá 
v Pošumaví. 
Za MNV se předání zúčastnil tajemník  František Podroužek, za duchovní správu 
administrátor v Černé Martin Šmíd, dále církevní tajemník ONV Petr Houska a František 
Husinecký za odbor místního hospodářství ONV v Českém Krumlově. 
Současně bylo předáno i příslušenství hřbitova a to: 
1/ márnice se stávajícími dvěma místnostmi, která je ve velmi špatném stavu 
2/ 1 ks máry pro dospělé 
3/ 1 ks máry pro děti 
4/ 1 pitevní stůl / dřevěný stůl potažený plechem/ 
 Žádné knihy, tiskopisy, plány či výkazy nejsou k dispozici a ani se nevedly a jak 
připomněl administrátor Šmíd, hřbitovní plán nemohl být po roce 1945 převzat a ani nový 
pořízen, neboť bývalí osadníci byli německé národnosti a informace o pohřbených nebylo 
možno od nich získat. 
 Dnem předání přechází na MNV veškerá práva a povinnosti, t. jest úprava hřbitova, 
udržování čistoty, zajištění hrobníka a pochopitelně plné zabezpečení důstojnosti pohřbívání 
občanů jakéhokoliv náboženství. 
Dosavadní hrobník František Kvasnička, který tuto práci vykonával vedle svého zaměstnání, 
bude pokračovat i nadále podle nových platových podmínek MNV. 
 
Zrušení a výstavba nového hřbitova – rok 1957 
 Dne 9. srpna se uskutečnilo jednání ohledně vydání stavebního a vodoprávního 
povolení k výstavbě nového hřbitova. Hřbitov bude vybudován na pozemcích parc. čísla 761, 
762, 765, 766, 772, 773, 774, situačně je umístěn  jihovýchodně od obce ve vzdálenosti 1 200 
m a od státní silnice 100 m. 
Vlastní stavba sestává z povrchové úpravy hřbitovní pláně, zděné ohradní zdi 30 cm silné o 
výšce 1,20 m. Dále bude vybudován objekt márnice s připojenou kaplí, příjezdová 
komunikace, studně prohloubené na místě stávající studánky, vybudování dvou suchých 



dřevěných záchodů se žumpou a smetiště. Dále bude provedena úprava přístupových 
cestiček ke hrobům a výsadba zeleně a stromoví. 
Stavbu objektů a příjezdové komunikace provedou Vodní stavby n. p. Sezimovo Ústí, celkový 
náklad je vyčíslen v hodnotě 505 000 Kčs. 
Veškerá výstavba by měla být provedena do 30. června 1958. Pokud by se v roce 1957 
nepodařilo postavit celou obvodovou zeď, je nutno, aby byla postavena každopádně 
v jihovýchodní části hřbitova, kde jsou umístěny exhumované ostatky hrobů ze zrušeného 
hřbitova v Dolní Vltavici. 
 

Československý svaz požární ochrany 
 

Místní jednota ČSPO – výbor – rok 1957 
 Na výroční schůzi 3. ledna byl zvolen nový výbor ČSPO ve složení: 
Předseda    - Stanislav Med 
Místopředseda   - Jan Rosický 
Výcvikový referent   - Jan Rosický 
Kulturně propagační   - Bohumil Marek 
Organizační referent   - Jan Vácha čp. 20 
Administrativní   - František Podroužek 
Hospodář    - Václav Nouza 
Revizoři    - Josef Macháček ml. a Karel Kořánek 
 
 

Zdravotní středisko v Černé 
 
Zřízení zdravotního střediska – rok 1957 
 MNV Černá se dne 28. února na svém zasedání usnesl vyjmout ze správy Okresního 
poštovního úřadu v Českém Krumlově budovu čp. 47, která byla dříve majetkem obce a pak 
přidělena k účelům pošty. 
Jelikož následkem výstavby Lipenské přehrady bude zrušeno Zdravotní středisko v Hůrce, 
hodlá naše obec zřídit toto středisko v Černé a to v budově čp. 47. 
Tento objekt byl přidělen poštovnímu úřadu z důvodů nedostatku finančních prostředků na 
jeho opravu a tak by objekt postupně začal chátrat. Okresní poštovní úřad má pronajaté 
místnosti od Výrobny ovocných šťav, které postačují. 
Budova čp. 47 je jednopatrová a je zde možnost velmi prakticky umístit oddělené místnosti 
včetně čekárny pro praktického lékaře, pro zuboléčbu i dětskou poradnu, přičemž každé 
oddělení by mělo vlastní čekárnu. 
MNV proto svolal zástupce ONV i Poštovního okresního úřadu k tomu, aby se otázka zřízení 
Zdravotního střediska co nejrychleji vyřešila. 
 
Z jednání rady MNV  - září 1958 

V obci bylo svépomocí občanů zřízeno zdravotní středisko, kde jsou odborní lékaři, zubní 
technik a poradna pro děti a matky. Po hygienické i zdravotní stránce budova všem lékařům 
vyhovuje, nutné je však zřídit močůvkovou jímku včetně čistící stanice nebo septiku. Obec 
však na to nemá síly ani finanční prostředky a tak požádala příslušný podnik, který provádí 
stavbu Lipenské přehrady, aby jímku včetně čistící stanice provedl z vlastních zdrojů. 
Dosavadní středisko v Hůrce bylo zrušeno především kvůli stavbě Lipenské přehrady. 



 

Veterinární služba 
Organizace veterinární služby – rok 1957 
 Vzhledem k tomu, že byla od října provedena nová organizace veterinární služby na 
okrese, byla obec Černá v Pošumaví zařazena do obvodu veterinárního lékaře MVDr. 
Romana Krejčího s bydlištěm na čp. 21. 
 

Zrušení veterinárního obvodu – rok 1958 
 Veterinární obvod zřízený v říjnu roku 1957 byl od května t. r. v Černé v Pošumaví 
zrušen a přemístěn do Hořic na Šumavě na čp. 116. Sdělení zaslal odbor veterinární služby 
ONV, MVDr. Josef Konrád. 
 

Ze zasedání Místního národního výboru 
 
Zasedání MNV  - 26. září 1957 
Přítomni:  Vladimír Hofírek, Marie Filípková, Jan Juročko, Marie Mahrová,  
Stanislav Med, Václav Nouza, Alois Ondráček, Vácha Václav a Podroužek František. 

Zasedání se konalo v Muckově, kde bylo přítomno 11 občanů. Hlavní body programu: 
- v nejbližších dnech dojde ke zřízení zdravotního střediska v obci; voda do budovy 

bude zavedena z obecního vodovodu, je nutno provést výkop v délce 200 m; 
příslušné množství trubek a jejich montáž, stejně jako výkop zajistí František 
Podroužek 

- urychlenou opravu vyžaduje budova čp. 8 v Pláničce, které hrozí spadnutí. ONV 
nemůže pro vysoké náklady použít budovu k účelům dosídlení, rovněž MNV nemá 
dostatek finančních prostředků a tak je navrženo budovu předat dohodou Krajské 
správě Lesů, okresní správa Český Krumlov 

- státní dodávka brambor musí být splněna do 20.října a tak je nutno s jednotlivými 
zemědělci i s JZD dohodnout termíny ve kterých se bude dodávat stanovené 
množství; za splnění dodávky je přímo zodpovědný František Podroužek 

- občané Muckova si stále stěžují na uzavření prodejny Jednoty v osadě, která se již 
delší čas likviduje. Vedení Jednoty tvrdí, že nemá žádnou vhodnou místnost, po 
projednání se Státním statkem by se však místnost našla a občan František Novotný 
by byl ochoten prodejnu vést; prodejna bude zřízena v domku čp. 11 

 
Zasedání rady MNV   -  březen 1959 

- v obci byla zřízena a zahájila provoz holičská provozovna, jejíž pracovní doba byla 
následující: každou středu a pátek od 16 do 21 hodin a každou sobotu od 14 do 21 
hodin; odbor místního hospodářství ONV dodal do provozovny břitvy, nůžky, 
ubrousky a holičský plášť; jako holič byl na zkoušku přijat Miroslav Horký 

- v obci byla též zřízena provozovna dámského  krejčovství, kam ONV dodalo jeden 
krejčovský šicí stroj 

- v důsledku otevření obou provozoven platí přísný zákaz soukromého šití a holení; 
zaměstnancům v provozovnách budou vyplácena ke mzdě 3% z tržby a dále navíc 3% 
za otop, světlo a vlastní nářadí včetně šicích strojů 

- za velké účasti žen proběhly oslavy Mezinárodního dne žen, přičemž byly ženy s více 
dětmi odměněny řádem Mateřství III. stupně a JZD odměnilo své členky teplákovou 
soupravou 



- probíhá nácvik na II. celostátní spartakiádu, zodpovědný předseda TJ Dynamo Černá 
Jan Hadraba 

- k domácím porážkám: všechny domácí porážky musí být projednány předem v radě 
MNV, případy neodevzdání sádla a kruponu se musí hlásit na ONV a případně 
nepovolit druhou porážku anebo omezit držení prasete; domácí porážka byla 
povolena – Josefu Bláhovi, Janu Rosickému, Josefu Záškodovi, Josefu Machkovi a 
Anně Váchové z čp. 35 

- pravidelné prohlídky masa u poražených prasat, koz a ovcí prováděl prohlížitel Jan 
Rosický 

- byla provedena oprava vodovodního a splachovacího zařízení v Národní škole, byly 
zakoupeny klosetové mísy, dále zhotovena močnice a zakoupena kuchyňská váha pro 
Mateřskou školu, kde byla též opravena podlaha ve skladišti potravin a zamřížováno 
okno. Na žádost ředitele školy Václava Nouzy bylo zakoupeno 10 ks včelařských kukel 
pro kroužek dovedných rukou 

 
 V květnu roku 1959  projednávala rada MNV opět otázku navrácení některých osob 
do JZD. Jednalo se o ty, kteří před několika léty opustili své usedlosti anebo o ty, kteří mají 
přestárlé rodiče. 
V úvahu přicházel Jan Vácha z čp. 35, který však odmítl vstoupit, neboť pracoval u Státního 
statku, kde si vydělal více, což prý mu družstvo nezajistí. Proto se také vzdal dědictví po otci.  
Marie Váchová z čp. 25 nemůže vykonávat těžké práce, musí se starat o nezletilého syna a 
tak bude místo ní vyžádán pro práci v JZD její bratr Jaroslav. 
Rizáková Žofie s manželem prý vstoupí tehdy až se vrátí zpět Oldřich Bláha, proto bylo 
rozhodnuto vyžádat prostřednictvím odboru pracovních sil ONV Cheb Oldřicha Bláhu nazpět. 
 Dále se na radě MNV  řešily práce, které se budou provádět :  oprava cesty na 
Slavkovice; přeložení střechy na zdravotním středisku;  výstavba prodejny masa ačištění 
protipožární nádrže. 

 
K  výstavbě  nového hřbitova – v zápise z 28.srpna 1959 je uvedeno: 

Nový hřbitov byl vybudován při státní silnici Černá – Bližná a vede k němu příjezdní 
cesta o šířce 4, 0 m na které je 20 cm makadamu a 5cm štěrkové vrstvy kalené. Hřbitovní 
pole je oploceno zděným plotem, síla zdi 30 cm oboustranně omítnutá cementovou omítkou 
a přikrytá dvojnásobnou vrstvou tašek. 

Plocha hřbitova je rozdělena na výraznější střed s hlavní příchozí cestou, urnovým 
oddělením a kaplí a na čtyři oddělení hrobů omezené radiálními provozními cestami, 
směřujícími na střed obřadní síně. 
Vlastní kaple sestává z obřadní síně, márnice a místnosti pro hrobníky. Smetiště a suché 
záchody jsou umístěny na odlehlém místě mimo oplocení hřbitova. 
Výstavba začala v prosinci 1957 a poslední řemeslné práce byly dokončeny v srpnu 1959. 
 
Dne 15.ledna 1960 se konalo společné zasedání rady MNV Černá v Pošumaví a Mokrá 
s vesnickou organizací KSČ a představenstvem JZD Černá a Mokrá. Na této schůzi byli 
přítomni: 
za radu MNV Černá v Pošumaví - Alois Ondráček, František Podroužek, Stanislav Med,              
Mahrová Marie a František Kefurt 
za radu MNV Mokrá   -  Hedvika Vyletělová a František Ondrovič 
za VO KSČ    -  František Švamberk, Jaromír Štumpf a Anna Vyšatová 



za JZD Černá v Pošumaví     -  Rudolf Mahr, Eva Šmahelová, Josef Bláha, Josef 
Záškoda,Josef Pilař a Marie Čapková 
za JZD Mokrá    -  Ladislav Ťažký, Jan Motičák a Michal Šandor 
 Dále byli přítomni Vladimír Kuchyňka a František Růžička, kteří pracovali na 
celoročním finančním plánu. Přítomen byl rovněž zástupce OV KSČ Jan Roubín. 
Hlavním bodem bylo projednání celoročního výrobního  plánu nově sloučeného družstva 
Černá a Mokrá, které se sloučilo v listopadu 1959. 
 
 
V lednu roku 1960  zasedala rada MNV, která řešila: 
 

návrhy na doporučení nebo nedoporučení žáků našich občanů do vyšších stupňů škol  
- žák Karel Volf, byl doporučen do učení na horníka;  
- žákyně Věra Pokorná byla puštěna na pedagogickou školu v Prachaticích;  
- žák František Vačkář na průmyslovou školu elektrotechnickou v Českých Budějovicích; 
- žák Vlastimil Válek na elektrotechnickou školu v Hluboké;  
- žák Jan Záškoda na zemědělskou školu do Mladé Boleslavi ovšem s podmínkou, že se 

vrátí zpět do JZD; 
-  žák Josef Študlar na průmyslovou školu truhlářskou v Českých Budějovicích; 
- žák Jaromír Štumpf se zatím nedoporučuje na elektrotechnickou školu v Českých 

Budějovicích;  
- pokračování v VIII. třídě se povoluje žákům Václavu Vyšatovi, Václavu Rozboudovi a 

Margitě Faturové.  
- vzhledem k úrazu žáka Františka Špačka bude jednáno s příslušnými úřady o jeho 

vhodném umístění. 
      projednávala se otázka zajištění ubytování pro předsedu nově sloučeného JZD Černá a 
Mokrá Václava Hykyše. Rada rozhodla přidělit družstvu tři místnosti v budově čp. 1, jedna 
jako kancelář, druhá pro schůzovou činnost a třetí jmenovanému předsedovi. Jelikož však 
v jedné místnosti dosud bydlí učitelka mateřské školy Marie Zikmundová, zabezpečí 
František Podroužek její přestěhování na čp. 36. 
      bude provedeno zaměření a vypracování projektu na výstavbu vodojemu a čistící stanice 
pro obec. Je nutno zjistit v jakém stavu, hloubce a rozměrech je dosavadní potrubí, kterým je 
dosud přiváděna voda z jímací studně do nádrží v obci.Na zajištění prací pro vykopání sond a 
dalších potřebných úkolů byla sestavena stavební komise ve složení: předseda Lubomír 
Dufek a členové Václav Macháček a Jaroslav Vácha. 
     v obci by měla být otevřena kadeřnická provozovna a tak bude jednáno s Boženou 
Markovou a Bohunou Mahrovou, které by byly vyslány na školení 
    29. dubna 1960 byli  jako poslanci  zvoleni:  
Václav Vácha, Vladimír Hofírek, Alois Kopeček, Václav Nouza, Božena Štumfová, Josef Vrba, 
Anežka Olšáková, Eva Šmahelová, Josef Záškoda, Václav Šťavík,Miroslav Kocanda, Jaroslav 
Frýdl, Marie Filípková, Ladislav Ťažký, Růžena Kozáková, Antonín Cirhan, Marie Šátralová, 
Marie Vrchotová, Vilém Augsten a  Fiala/ křestní jméno neuvedeno/ 
 
Radu MNV tvořili:      Vladimír Hofírek   - předseda MNV              

 Josef Záškoda        - náměstek předsedy MNV 
       Václav Šťavík         - tajemník MNV               



členové :                                            Alois Kopeček, Václav Nouza, Ladislav Ťažký, Anežka 
Olšáková, Václav Vácha a Antonín Cirhan 
 
Rozdělení zdravotnických obvodů 
 Stálá zdravotnická komise ONV rozhodla na svém zasedání novou rayonizaci 
zdravotnických obvodů s účinností od 1. září 1960. Důvodem jsou úpravy, které si vynutila 
nová územní organizace. 
Jedním z obvodů je i Horní Planá pod kterou spadají obce v působnosti MNV Černá 
v Pošumaví t. j. Bližná, Bednáře, Jelm, Mokrá, Muckov, Plánička, Radslav, Dolní Vltavice, 
Žlábek, Slavkovice a Černá v Pošumaví. 
Prohlížitel domácích porážek 
 S platností od 1. dubna 1961 byl pověřen prohlídkou domácích porážek prasat, ovcí a 
koz v obvodě obce Černá v Pošumaví občan Jan Rosický, čp. 17. Je nutná spolupráce MNV 
s prohlížitelem masa, včas jej vyrozumívat o domácích porážkách a současně upozornit 
majitele a zájemce o porážky, že každé podomácku poražené zvíře musí být prohlédnuto 
ustanoveným prohlížitelem. 
Nový správce Osvětové besedy 
 Předseda MNV Vladimír Hofírek představil na zasedání rady MNV dne 29. srpna 1961 
nového řídícího učitele základní školy Jaroslava Zimmermanna. Jelikož se z obce odstěhoval 
dosavadní řídící Václav Nouza, který současně pracoval jako vedoucí Osvětové besedy, byl na 
tuto funkci navržen Jaroslav Zimmermann. 
Zkratka ze Státního statku 
 Ředitelem Státního statku Černá v Pošumaví v této době byl ing. Vladimír Vítek, 
vedoucím hospodářství Černá Bohumil Švarc, agrotechničkou ing. Peterková. 
 
R  o  k   1  9  6  1     -     1  9  6  5 
Byla zahájena rekreace na březích Lipenského jezera. 
V obci začíná výstavba domů a to v Černé devítibytovky s popisnými čísly 4, 9, 17, 19, 25 a 27 
a na Bližné čp.1 a 2. Státní statek postavil 14 a pak 42 bytových jednotek a bylo započato 
s výstavbou areálu živočišné výroby v Černé, Muckově a Bližné a mechanizačního střediska 
v Černé. 
Byl postaven hotel Racek, panelová restaurace a Chatový tábor Jednoty Kaplice. 
Členové MO Svazarmu v Černé vybudovali prostor Autokempingu, který byl předán JčAMK 6 
Z0 v Českých Budějovicích. 
Byla zahájena výstavba soukromých a podnikových chat v prostoru Jestřábí, Radslav a Dolní 
Vltavice. 
V Černé byla postavena nová samoobsluha potravin, Zdravotní středisko bylo přestěhováno 
z Hůrky do Černé do budovy čp. 47. 
Prováděla se přestavba Základní školy a prostoru v domě čp.40  pro potřeby nejenom školy, 
ale i jeslové třídy. 
Probíhala adaptace objektu bývalé fary na Mateřskou školu a školní jídelnu a adaptoval se sál 
nad pohostinstvím, který se však nedokončil. 
V obci se provedla výstavba kanalizace jak v horní, tak i v dolní části obce, byla zahájena 
výstavba nového veřejného osvětlení v obci. 
 Byl zde zrušen okrsek SNB a bylo vytvořeno Obvodní oddělení VB v Horní Plané. 
Byla zahájena činnost na převozu přes přehradu v Dolní Vltavici a zřízeno bylo Letní kino. 

 



 
R o k       1 9 6 4 
V červenci  proběhly volby do MNV, předsedou byl zvolen Jiří Žák, tajemníka vykonával 
Jaroslav Zimmermann. 
Pro celé volební období 1964 – 1971 byli zvoleni tito poslanci:   
Jiří Žák, Jaroslav Zimmermann, Jan Frisch, Lovětínský Václav, Švamberk František, Schwarz 
Jaroslav, Špilínek Josef, Vrba Josef, Žilík Josef, Čurda Vladimír, Lukeš František, Švehla Václav, 
Kopeček Alois, Palic Milan, Šmahelová Eva, Novotný František, Motičák Jan, Med Stanislav, 
Hadrabová Marie, Kiněvová Ludmila, Rulíšek Jan, Hrůz Ondrej, Rozboud Josef. 
Od roku 1966 se předsedou MNV stal Jaroslav Zimmermann a od r. 1967 tajemníkem MNV 
Jan Frisch. 

Obec má 843 obyvatel, 106 popisných čísel a patří k ní osady: Bližná, Dolní Vltavice, 
Mokrá, Plánička a Muckov + samoty. 
Zřízení zubní ordinace 
 S platností od 16. září ordinuje v obci na zubním oddělení dentista Josef Lachout a to 
vždy ve středu od 8 do 17 hodin. V dopoledních hodinách přednostně prohlíží školní děti a 
mladistvé, odpoledne pak pečuje o chrup dospělým občanům. 
Požární ochrana 
 Velitelem VPS/ veřejný požární sbor/ v Černé je Jan Rosický, čp. 3 a na Bližné Michal 
Balco čp.1. 
Předsedou Místní jednoty ČSPO / Československý svaz požární ochrany/ je Jan Benedikt. 
Ohlašovna požáru je zřízena na Státním statku a ve Výrobně ovocných šťav, poplach se 
vyhlašuje sirénou. 
Komise pro ochranu veřejného pořádku 
 Komisi tvoří předseda Jiří Žák a členové Josef Špilínek,Černá čp. 36; Jan Motičák, 
Mokrá čp. 5; Jan Benedikt, Černá čp. 36  a Josef Rozboud, Černá čp. 15. 
R  o  k      1   9   6   5 
Endokrinologický výzkum 
 Výzkumný ústav endokrinologický prováděl v obci vyšetření obyvatel na  onemocnění 
štítné žlázy, které je zejména na Šumavě poměrně časté. Vyšetřovány jsou jednak školní děti, 
ale i dospělí občané.Jedná se o výzkum celostátního významu, aby bylo možno učinit některá 
preventivní opatření / dávkování jodu v soli/. 
Byl proto MNV požádán o spolupráci na tomto výzkumu, tak aby se dostavil každý obyvatel 
obce. Vyšetření proběhlo v obvodu  Černé v Pošumaví dne 13. dubna a den předtím / 12. 4/ 
v Bednářích. K tomu účelu byla zajištěna vždy vhodná místnost, jednoduše vybavena a 
s možností popřípadě zatopit. 
Poskytování zdravotní péče na území obce 
 Rada MNV se zabývala některými připomínkami občanů k poskytování zdravotní péče 
a služeb v obvodu obce Černá v Pošumaví. Ordinace praktického i zubního lékaře je 
pravidelně zajišťována, mezi občany se však vyskytují kritické připomínky k práci obvodního 
lékaře MUDr. Krepse zejména v tom, že neprovádí prohlídky dostatečně svědomitě a 
zodpovědně. 
Kritické připomínky byly i k organizaci dětské poradny, kde místnosti původně určené pro 
poradnu jsou v letních měsících využívány jako ubytovna lékařů pohotovostní služby. 
Přestože sezona již dávno skončila, místnosti nejsou vyklizeny a děti musí být vyšetřovány 
v ordinaci praktického lékaře. 
 



R  o  k      1  9  6  7 
Začalo se budovat hřiště za ubytovnou, prováděla se úprava pláže pod panelovou 
restaurací.Obec začala s adaptací pohostinství v budově čp.29, kde se vytvořilo  Agitační 
středisko a prostory pro Místní lidovou knihovnu. Byla dokončena výstavba veřejného 
osvětlení a prováděla se generální oprava místního rozhlasu. 
Od Komunálních služeb Kaplice převzal MNV veřejné tábořiště Jestřábí a v bývalých 
ubikacích Pozemních staveb byla zřízena turistická ubytovna. 
Při MNV byly  zřízeny provozovny krejčovství a zasklívací služba. 
Byl položen bezprašný povrch vozovky Černá – Jestřábí. 
 
R  o  k       1  9  6  8 
Bylo vybudováno veřejné osvětlení v osadě Mokrá, zahájena výstavba vodovodu v osadě 
Dolní Vltavice v akci „Z“ a začalo se s budováním pěti studní na tábořištích a v rekreačních 
oblastech. 
 Byl položen bezprašný povrch místní komunikace Bližná – Radslav, zřízeny další 
provozovny MNV a to knihařství a kovodílna, od KS Kaplice byla převzata provozovna 
kadeřnictví. 
V obci byla zahájena výuka v nově zřízené třídě Lidové školy umění, v areálu ubytovny byla 
vybudována nová provozovna kadeřnictví. Samotná ubytovna MNV byla rozšířena ze 16 na 
28 lůžek. 
 V Muckově vybudoval Státní statek nový vodovod a dokončil výstavbu kanceláří a 
závodní kuchyně v Muckově. 
Stav sálu jako objektu pro kulturu. 
 Jeho stav je velmi špatný, používá se pouze jako tělocvična školy, kino se zde nehraje 
již sedm let a pro společenské účely se užívá sál hotelu Racek. Adaptace stávajícího sálu je 
velmi potřebná včetně menších přístaveb nutných k divadelnímu provozu. 
Po úpravách by se zde mohly pak konat společenské zábavy, vystupovat profesionální a 
amatérské soubory, což je žádoucí zejména v letních měsících při vysoké koncentraci lidí. 
Není vyloučeno ani obnovení kina, pokud by bylo zrušeno nerentabilní kino v Hůrce, odkud 
by se přesunula část návštěvníků do Černé. 
MNV má zpracovaný projekt, potřebuje však finanční prostředky, kterých je nutno kolem 400 
tisíc Kčs. 
R  o  k       1  9  6  9 
 V tomto roce byla zahájena v rámci akce „Z“ výstavba obchodu v osadě 
Bližná.Prováděly se modernizace některých domů, např. pana Adolfa Václavíka, paní Evy 
Šmahelové, zmodernizovala se obřadní síň MNV. Dokončila se výstavba vodovodu v Dolní 
Vltavici a zahájila se výstavba vodovodu v Bližné a Mokré. 
 V Černé byl zrušen starý hřbitov, JčAMK začal s výstavbou a modernizací areálu, MNV 
převzal svoz odpadků v oblasti Lipenského jezera. 
 Státní statek adaptoval bývalou kancelář na Muckově na obchod  / společně s MNV/, 
byla zahájena výstavba areálů živočišné výroby na Muckově. 
U chatového tábora KS Kaplice začala výstavba sociálního zařízení a správcovské chaty. 
MNV získal speciální automobil na svoz tuhých domovních odpadků a od Státního statku 
zakoupil MNV nákladní automobil Garant. Dále MNV zřídil provozovnu kovodílna a zasklívací 
služba. 
Sociologický průzkum 



 V rámci komplexní prověrky kulturní a osvětové práce v oblasti Statku Horní Planá 
zpracován v květnu sociologický průzkum v obci Černá v Pošumaví. Tazateli byli František 
Čtvrtník, pracovník odboru kultury a Pavel Vrba, tajemník Okresní rady Svazu klubů mládeže. 
Respondenti byli vybrány náhodně, ovšem se zřetelem k určité věkové hranici. Průzkum byl 
anonymní, celkem bylo dotázáno 15 osob, z toho 8 osob do 30 let věku a 7 osob nad 30 let. 
 V každé kategorii bylo celkem 18 otázek zaměřených na život v obci, kulturní vyžití, 
mimoškolní činnost, zábavu, koníčky a trávení volného času všeobecně. 
Z odpovědí většinou vyplynulo, že v obci je málo vhodných možností pro realizaci mladých 
lidí, dospělí kromě toho se více vyjadřovali k tomu, že v obci nejenže není kultura, ale jsou 
zde i špatné služby, byty, komunikace, neudržovaná prostranství, málo vhodného 
zaměstnání a nejsou zde hodní lidé. 
Co se týče návrhů na zlepšení občané požadovali: dostavbu sálu, postavit tělocvičnu, zlepšit 
bydlení a oblast zaměstnání, jeden požadoval vyměnit obyvatele. 
R  o  k      1  9  7  0 
Vystavělo se veřejné osvětlení v osadě Bližná a Dolní Vltavice, byla zahájena výstavba 
čerpacího zařízení pitné a užitkové vody pod panelovou restaurací / OvaK/. 
Byla zahájena výstavba garáží MNV a připravil se podklad a projekt na výstavbu tábořišť MNV 
a jejich modernizaci. 
 Byla zahájena výstavba nové pošty v Černé, dokončena úprava prostoru bývalého 
hřbitova na parčík. 
 Státní statek zahájil výstavbu areálů živočišné výroby v Mokré a zahájil výstavbu 
finských domků na Muckově. 
Byl zřízen kiosek Potravin a Zeleniny u panelové restaurace. 
OVBD zahájil výstavbu 12 bytových jednotek v prostoru za MNV, výstavbu rodinného domu 
zahájil i Jan Študlar. 
MNV zakoupil nový popelářský vůz Škoda 706 RTK . 

Byla založena MO SSM v Černé a v Mokré, byl zrušen MV KSČ a ustavena Vesnická 
organizace KSČ. 
V roce 1970 bylo z 845 občanů 32,1% předproduktivního věku, 60,2% produktivního a 7,7% 
poproduktivního věku. V témže roce bylo v obci 80,8% dělníků, 18,3% zaměstnanců a 0,9% 
ostatních. K 1.12.1970 bylo v obci 140 domů s 257 byty.  
R  o  k     1  9  7  1 
 Byl přistaven sklad a sociální zařízení k ubytovně MNV, lůžková kapacita na ubytovně 
se rozšířila na 34 lůžek v devíti pokojích. Byla zahájena modernizace tábořišť MNV na Jestřábí 
I. – III., a zahájena výstavba tábořiště Olšina. 
 Dále byla zahájena výstavba zařízení pro pitnou vodu v prostoru Slavkovice a vodovod 
do Černé v Pošumaví. 
V Bližné byl zrušen tzv. zemědělský útulek, budovala se klubovna MO SSM na Mokré a na 
Bližné byla založena nová organizace SSM. 
V tomto roce proběhly volby do MNV, předsedou se stal Jaroslav Zimmermann a tajemníkem 
Jan Frisch. 
Tábořiště bývala vybavena dřevěnými záchodky, které byly umístěny na vykopaných jamách, 
kam se tlačila spodní voda a proto byly stále plné. V sezoně r.1971 vlivem deštivého léta a 
velkého množství rekreantů, záchodky nestačily a kaly vytékaly z jímek ven. V hotelu Racek 
se v tomto roce vyskytla úplavice a proto byla tábořiště okresním hygienikem uzavřena. 
Hned nato v dalších letech bylo instalováno nové hygienické zařízení. 
R  o  k      1  9  7  2 



 Byla dokončena výstavba obchodu v Bližné, pokračovalo se s výstavbou tábořišť MNV. 
V obci se prováděla kabelizace telefonních spojů, statek dokončil výstavbu areálu živočišné 
výroby v Mokré a dokončil výstavbu 5 finských domků v Muckově. 

 
R  o  k       1  9  7  3 

V tomto roce byla dokončena výstavba pošty v obci, prováděla se elektrifikace  rekreační 
oblasti Jestřábí a tábořišť MNV. Současně se začaly stavět správcovské chaty na Jestřábí 1 a 
Jestřábí 2 a na Olšině. 
 Byla zahájena výstavba  rodinných domků v dolní části obce u nové pošty a to: Musil 
Gustav, Musil Otta, Kročák František, Vrba Karel, Kalíšková Marie, Puritscher Jiří, Zeman Alois 
a Podruh Karel. 
Kalíšková Marie a Podruh Karel pak prodali stavbu Augustinu Pajpachovi a Stanislavu 
Kortánovi. 
Výstavbu svého rodinného domu ukončil Jan Študlar. 
Jihočeské pekárny zahájily generální opravu objektu čp.31. 

Vedle oddílu základní tělesné výchovy  je hlavní činnost upřena na oddíl jachtingu, 
který proslavil naší obec nejen v Československu, ale daleko za hranicemi naší vlasti. 
Pořadatelem Mistrovství Evropy v jachtingu byla naše obec ve dnech 15 – 27 července 1973. 
Zahájení provedl předseda České národní rady Evžen Erban. Přítomen byl předseda ÚV ČSTV 
Antonín Himl a představitelé kraje a okresu. 
 
Důchod vyplácený důchodcům v obci činil za rok 1973 celkem 662 304 Kč. K 28.2. 1974 bylo 
v obci Černá v Pošumaví 42 důchodců, v Bližné 12, v Muckově 8, na Mokré 5, v Dolní Vltavici 
3 a na Pláničce 2 důchodci. 
R  o  k     1  9  7  4 

Bylo vybudováno veřejné osvětlení v osadě Muckov, dokončena výstavba veřejných 
tábořišť a pro tábořiště Olšina byla řešena pitná voda dvěma hloubkovými vrty. 

Byla dokončena elektrifikace rekreační osady Dolní Vltavice, do správy MNV bylo 
převzato zařízení Letního kina a do majetku MNV převzaty objekty čp.59 a 60. 

MNV zakoupil mikrobus pro dovoz dětí do Mateřské školy z osad Bližná a Muckov, 
energetici zahájili výstavbu objektu obvodové služebny JČE.  
 Pokračuje další výstavba rodinných domků a to: Pešek František, Záškoda Josef, Šincl 
Josef, Suchánek Tomáš, Černý Josef, Drtina Petr, Valnoha Václav, Novotný Milan, Baník 
Miroslav, Němeček Josef. 
Vrba Karel a Pajpach Augustin výstavbu svých domků dokončili. 
 Na úseku politickém byl obnoven MV NF v obci a do jeho čela postaven Pavel Majer, 
poštmistr. Byla založena MO SSM v Muckově a obnovena činnost MO ČSČK  a MO Svazarmu 
v Černé. 

K 28.2. 1974 bylo v obci celkem 220 mladých lidí ve věku 15 až 30 roků. Z toho bylo 42 
studujících nebo učňů, 51 patřilo do kategorie inteligence a 127 pracovalo v různých 
závodech. V obci bylo 72 důchodců, z toho 49 žen, 23 mužů a 12 manželských dvojic. 
 

R o z v o j    s l u ž e b    M N V  
Průběh rozvoje služeb při MNV Černá v Pošumaví od samého začátku až do privatizace. 

 



S platností od 1.ledna 1967 převzal MNV od bývalých Komunálních služeb Kaplice prostory 
podél jezera v oblasti mezi silnicí Černá – Horní Planá a chatovou osadou Jestřábí. Zde pak 
byla postupně vybudována tři veřejná tábořiště. 
K 1.lednu 1968 převzal MNV též od KS Kaplice provozovnu kadeřnictví a holičství, zřídil 
provozovnu krejčovství a ubytovací zařízení v budově bývalé ubytovny PS Český Krumlov. 
V další fázi zřídil provozovny – knihařství a kovodílnu. 
R  o  k       1  9  6  9 
MNV převzal svoz odpadků v oblasti Lipenského jezera. U chatového tábora KS Kaplice začala 
výstavba sociálního zařízení a správcovské chaty. 
R  o  k      1  9  7  0 
Byla zahájena výstavba garáží MNV a připravil se podklad a projekt na výstavbu tábořišť MNV 
a jejich modernizaci. 
 MNV zakoupil nový popelářský vůz Škoda 706 RTK a již předtím odkoupil od Státního statku 
automobil Garant. 
R  o  k     1  9  7  1 
Byl přistaven sklad a sociální zařízení k ubytovně MNV, lůžková kapacita na ubytovně se 
rozšířila na 34 lůžek v devíti pokojích. Byla zahájena modernizace tábořišť MNV na Jestřábí I. 
– III. a zahájena výstavba tábořiště Olšina. 
Tábořiště bývala vybavena dřevěnými záchodky, které byly umístěny na vykopaných jamách, 
kam se tlačila spodní voda a proto byly stále plné. V sezoně r.1971 vlivem deštivého léta a 
velkého množství rekreantů, záchodky nestačily a kaly vytékaly z jímek ven. V hotelu Racek 
se v tomto roce vyskytla úplavice a proto byla tábořiště okresním hygienikem uzavřena. 
Hned nato v dalších letech bylo instalováno nové hygienické zařízení. 
R o k     1 9 7 3 
Prováděla se elektrifikace  rekreační oblasti Jestřábí a tábořišť MNV. Současně se začaly 
stavět správcovské chaty na Jestřábí 1 a Jestřábí 2 a na Olšině. 
R o k    1 9 7 4 
Byla dokončena výstavba veřejných tábořišť a pro tábořiště Olšina byla řešena pitná voda 
dvěma hloubkovými vrty. Do správy MNV bylo převzato zařízení Letního kina a do majetku 
MNV převzaty objekty čp.59 a 60. MNV zakoupil mikrobus pro dovoz dětí do Mateřské školy 
z osad Bližná a Muckov. 
V obci jsou tyto provozovny služeb: 
zasklívací služby  / v objektu č.10/     - Švehla Václav 
kadeřnictví a holičství / v objektu býv.pošty č.59/   - Pešková Růžena 
knihařství a vazby knih / nad pohostinstvím/   - Hadraba Jan 
ubytovna MNV / u hřiště/     - Šmahelová Eva 
doprava   – zajišťují vozidla Garant, IFA, AVIA a Š-1203 pro svoz dětí do MŠ z osad 
letní turistická sezona/LTS/     - Šincl Josef 
MNV má dále technické služby místního hospodářství / MH/, jejichž součástí jsou dva 
kukavozy, které sváží tuhé odpady od Stožce až po Loučovice a od roku 1975 i na 
Chvalšinsku. Dále je k dizpozici jeden fekální vůz pro Lipenskou oblast. 
Rok   1 9 7 7   
Vzhledem k adaptaci stávajícího objektu se sídlo MNV přestěhovalo do turistické ubytovny. 
V této budově je rovněž provozovna kadeřnictví. 
R o k    1 9 7 8  
Až do tohoto roku nebyla funkce vedoucího služeb obsazena, služby v obci do této doby 
provozované patřily pod správu MNV. Služby řídil tajemník MNV Jan Frisch a účetní a 



hospodářka MNV Monika Záhorová měla od svého nástupu na MNV v roce 1973 současně na 
starosti i provozovny služeb. V roce 1978 nastoupil do funkce vedoucího služeb  Zdeněk Bína, 
který po sedmi měsících odešel. Na MNV byla přijata Miluše Manoušková jako pracovnice 
služeb. 
R o  k     1 9 8 0 
Na tábořišti Jestřábí I.  byl vybudován nový rozvod pitné vody, osvětlení  a čerpací stanice, na 
tábořišti Olšina byl dokončen rozvod pitné vody, postavena recepce, osvětlení, zahájena 
stavba společenské místnosti a dvou kuchyní a do provozu byl uveden kiosek s potravinami. 
Na veřejném tábořišti Jestřábí II. byl postaven kiosek. 
Byla rozšířena na 5 m místní komunikace podél tábořišť Jestřábí I. až III. a upraven bezprašný 
povrch. 
Byla zavedena služba na sběr a odvoz plynu propanbutanových lahví 1x týdně. 
Byla zřízena vodoinstalatérská služba, nákladní autodoprava byla rozšířena o 2 fekální vozy a 
3 nákladní auta. Byla vybudována montážní rampa v areálu garáží MNV. 
R o k   1 9 8 1 
Jednotlivá tábořiště v katastru naší obce byla v r. 1981 obsazena těmito správci: 
Jestřábí  I    - P á r t l o v á       Helga           
Jestřábí II.    - B a r v í ř            Jiří   
Jestřábí III.    - L a m a č            Josef 
Olšina     - K a i n a r o v á 
Ubytovna MNV    - Š m a h e l o v á  Eva 
Vedoucím Letního kina byl ustanoven Jan Rulíšek, vedoucím promítačem Vladimír Marek a 
dalšími promítači Václav Pivec a Jan Fikar. Pokladní kina byla Marie Rulíšková, uvaděčkou 
Helena Puritscherová, uklízečkou Růžena Pešková a zřízenci: Szalaj Antonín, Adamčík Štefan, 
Puritscher Jiří a Svoboda Jaroslav. 
V roce 1981 funguje v obci: 
holičství a kadeřnictví  -  zasklívací služba  -  knihařství  -  truhlářství  -  vodoinstalatérská 
služba  -dovoz plynu  -  svoz tuhých odpadů v celé lipenské oblasti  -  vývoz tekutých odpadů. 
V prostoru křižovatky směr Frymburk jsou vystavěny garáže a dílna MNV pro potřeby 
oprav.Motorový park má k dispozici 2 kukavozy, 2 fekální vozy, 1 Avii, 1 sklápěcí IFU a 1 Š-
1203. 
Pod Služby MNV spadá i cestovní ruch a ubytovací služba. 
Služby a zařízení MNV: 
Knihařství   - Jan Hadraba 
Kadeřnictví   - Růžena Pešková 
Truhlářství   - Václav Švehla 
Sklenářství   - Václav Švehla 
Kovodílna   - Pavel Vála a Eduard Nikodým 
Doprava   - Jiří Uhlíř, vedoucí služeb 
Cestovní ruch   - Josef Šincl, referent 
Turistická ubytovna  - Eva Šmahelová 
Služby MNV dále zajišťují odvoz dětí do školky autem Š- 1203; 2x týdně dovoz plynu, pro 
plynárny a ve čtvrtek pro obyvatelstvo; vývoz fekálií.V dopravě jsou zaměstnáni tito řidiči: 
Řáda Vlastimil, Franěk Vladimír, Szalaj Antonín a závozníci Pekárek Břetislav a Vála Josef. 
Vedoucím služeb MNV je od 1.ledna 1981 Jiří Uhlíř, který ve funkci končí začátkem roku 
1983. Účetní služeb je Růžena Vítková a   Miluše Manoušková. 
R o k    1 9 8 3 



Po odcházejícím Jiřím Uhlířovi nastupuje do funkce vedoucího Petr Kreps, který však v září 
1983 pro různé neshody rovněž končí. Od té doby zastává tuto funkci opět tajemník MNV Jan 
Frisch. 
V srpnu 1983 umírá po krátké nemoci Josef Šincl, referent cestovního ruchu a tak i toto 
místo je do konce roku neobsazeno. 
Na MNV je přijata jako skladnice Ingrid Cirhanová z  Dolní Vltavice. 
MNV v této době zaměstnává 25 osob, sezonně pak dalších 17 osob v zařízeních CR a LK. 
R o k  1 9 8 4 
Od 1.ledna 1984 nastupuje do funkce vedoucího služeb Josef Malý a funkci referenta 
cestovního ruchu vykonává od 1.1.1984 Bohumila Bártová, která však k 30.11.1984 rovněž 
skončila. 
U MNV došlo ke změně ve funkci účetní a hospodářky, když  v  květnu odešla Monika 
Záhorová a na její místo nastoupila Antonie Frnková z Frymburka. 
Ve funkci účetní služeb pracuje nadále Růžena Vítková, dojíždějící z Horní Plané. 
 

S p r á v c i     t á b o ř i š ť. 

Autokemp Olšina    -  Helga Pártlová 
Jestřábí I.     -  Marie Kantorová 
Jestřábí II.     -  Josef a Marie Štěrbovi 
Jestřábí III.     -  Richard Kovář 
Autokemp Svazarmu    -  Stanislav Milota 
 
R o k      1 9 8 5  
V roce 1985 pracuje i nadále Jan Frisch ve funkci tajemníka MNV a Antonie Frnková 
z Frymburku jako účetní a hospodářka MNV. Koncem roku nastoupila jako referent na MNV 
Helena Poláková. 
Vedoucí služeb MNV je Josef Malý, do funkce účetní a hospodářky  služeb se vrátila Monika 
Záhorová. Růžena Vítková skončila přestěhováním do Horní Plané. 
Referentem cestovního ruchu je Jiří Salzer, dále zde pracuje Ingrid Cirhanová jako dopravní 
referent a skladník. 
R o k      1 9 8 6 
 Tajemníkem MNV je Jan Frisch, během roku odchází z  funkce účetní hospodářky 
Antonie Frnková. Na její místo přichází nejprve jako výpomoc Arnoštka Hánová z  Horní 
Plané a pak po mateřské dovolené nastupuje Eva Novotná. Referentkou je i nadále 
Helena Poláková. 
Vedoucím služeb MNV je Josef Malý, účetní služeb Monika Záhorová a skladnicí je  Ingrid 
Cirhanová. Po ukončení LTS odchází i referent CR Jiří Salzer, místo něho zastává tuto 
funkci do konce roku vedoucí služeb a koncem roku je  na funkci referenta  navržen Jan 
Rulíšek. 
R o k    1 9 8 7 
Služby při MNV v naší obci měly v roce 1987 celkem 8 drobných provozoven, v nichž bylo 
zaměstnáno 22 stálých pracovníků. Stav se rozrostl o dalších 12 v období sezony cestovního 
ruchu. Z těchto pracovníků bylo 14 zaměstnáno na smlouvy o provedení práce a pracovní 
činnosti, především na úseku prací pokrývačských, klempířských, elektrikářských, 
truhlářských a malířských. Na tyto práce nemá MNV řemeslníky. 



V obci pracovaly tyto provozovny: truhlářství + sklenářství; kadeřnictví; knihařství; 
kovoúdržba + zedníci; doprava; ubytovna; cestovní ruch a půjčovna. 
 Během roku došlo k pohybu pracovníků na úseku dopravy, ke konci I.pololetí rozvázal 
pracovní poměr ze zdravotních důvodů vedoucí služeb Josef Malý. Na tuto funkci nebyl přijat 
nový pracovník a tak funkci referenta cestovního ruchu a zastupujícího vedoucího služeb 
vykonával Jan Rulíšek. Pro zajištění rozsáhlého autoprovozu byl jeho řízením pověřen 
Vladimír Marek. 
 Ke konci roku byly provozovny truhlářství a knihařství uzavřeny. Oba dva pracovníci 
jsou již v důchodovém věku, ukončili stálý pracovní poměr a vypomáhají jen podle potřeby.  
R o k     1 9 8 9  
V roce 1989 poskytovalo služby v naší obci celkem 10 drobných provozoven. Vedoucím 
služeb byl Jan Rulíšek, fakturaci prováděl Vladimír Marek, referentem pro cestovní ruch byl 
Ludvík Měrka, hospodářskou a účetní Monika Záhorová a skladnicí Ingrid Cirhanová. 
 V provozovně sklenářství pracuje bývalý tajemník MNV Jan Frisch. Provozovna 
neměla stanoven žádný plán zisku a celkově dosáhla 600 Kčs ztráty. 
Provozovnu kadeřnictví vedla Růžena Pešková a na plán 8 tis. Kčs zisku vykázala ztrátu ve výši 
3 800 Kčs. 
LTS mělo dosáhnout zisku 846 tis. Kčs a skutečnost byla 771 tis. Kčs. Půjčovna loděk a dalšího 
sportovního náčiní měla utržit 27 tis.Kčs a zaznamenala pouze 5 600 Kčs. Ubytovna, kterou 
má na starosti Eva Šmahelová, vykázala oproti stanovenému zisku 41 tis. Kčs celkem 50 tis. 
Kčs.Provozovna kovo + zedník měla dosáhnout + 82 tis.Kčs a skutečně vykázala ztrátu 25 700 
Kčs. 
Nová provozovna malířství byla rovněž ztrátová, namísto zisku 13 600 Kčs vykázala ztrátu 
35 100 Kčs. Provozovna vodoinstalatérství měla v plánu zisk 8 500 Kčs a vykázala ztrátu 
44 200 Kčs. Pouze doprava zaznamenala ziskovost, kde místo plánovaných 441 tis. Kčs bylo 
dosaženo 644 tis. Kčs. 
Celkově měly Služby MNV v plánu příjmy ve výši 4 103 tis. Kčs a skutečně dosáhly 4 004 tis. 
Kčs. Plánované výdaje byly ve výši 2 927 tis. Kčs a skutečné 2 922 tis. Kčs. 
Zisk byl ve službách plánován celkově ve výši 1 176 tis. Kčs a bylo dosaženo 1 082 tis. Kčs. 
Celkově tedy lze konstatovat, že všechny provozovny mimo dopravu byly v tomto roce 
ztrátové.  
R o k    1 9 9 0 
               Ve funkci hospodářky a účetní pracovala na MNV paní Eva Novotná.Součástí byly též 
Drobné provozovny,kde byl vedoucím Vladimír Marek,hospodářskou  účetní Monika 
Záhorová, vedoucím cestovního ruchu Ludvík Měrka z Horní Plané a skladnicí Ingrid 
Cirhanová. 
 
Příprava privatizace.         
  Období ke konci roku je ve znamení příprav na tzv.malou privatizaci Drobných provozoven. 
Jedná se o sklenářství a truhlářství,kadeřnictví,knihařství,autodopravu a likvidaci tuhých i 
tekutých odpadů,kovodílna i sběrna plynu.Dále i v rámci letní turistické sezony se jedná o 
Letní kino,autokemp Olšina,tábořiště Jestřábí l.,ll,lll,turistická ubytovna,půjčovna loděk a 
kol,kiosek v kempu Olšina a další. 
Při obecním zastupitelstvu je vytvořena privatizační komise,kterou tvoří : 
PavelWudy,Vladimír Marek,Stanislav Študlar,Václav Růžička,František Podroužek,Jan 
Voldřich,Vladimír Rolčík,Jaroslav Kasík a Pavel Vála. 
 



 
 

R o k     1 9 9 1 
Zpočátku se navrhuje,aby v majetku obce zůstala doprava a pozemní práce.Doprava je však k 
1.6 zrušena,stejně tak se ruší knihařství a oděvní služba,která stejně nefungovala.Skládka 
tuhých odpadů zůstává obci. 
Personální obsazení Obecního úřadu. 
Vedle starosty obce ing.Jana Nováka pracuje na Obecním úřadě jako účetní hospodářka Eva 
Novotná,dále zde pracují Lenka Študlarová a přichází Ivana Badáňová. 
Na úseku Drobných provozoven je účetní Monika Záhorová, dále Dagmar Grohmanová 
z Frymburka a skladnice Helena Poláková. Cestovní ruch má na starosti  Ludvík Měrka. 

 
 

R o k    1 9 9 3 
Vladimír MAREK získal do pronájmu celé bývalé Drobné provozovny MNV Černá, založil 

firmu VPS/Veřejně prospěšné služby/ a jeho hlavní náplní je vývoz tuhých a tekutých odpadů. 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 


